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, EDITORIAL 

Clasa mijlocie 
Mihai Mihăiţă 

Accelerarea moderri.izl1rii socierdţi/01· s-a impClS usti'Jzi 
mai ales fii/os rele /IM cnnumisce, care o percep ca o c6ndi1ie 
obligatorie pentru integrarea În srru,·turile euro-atlantice. 

Pentru noi. "uşa" Europei este pe cale de a se fnchide, 
pencru ctJ reforma ecortomicli şi acrivirtJţi/e legate de inte
grare merg fncer sau nu merg deloc. Nu este suficient să 
liberalizezi pia(a şi pre/urile pentru a crea o economie mo
dernll şi a marc:.ll un plus de civiliza/ie dacd, concomitent, 
sistemul de valori autohtone rtJn,âne ftzcremenit fn matri
cea tradiţională şi creeaz/1 fenomene de respingere şi 
rezisten/ă la modernizare. 

S-a dorit asimilarea rapidtJ a culwrii occidentale şi a 
modelului pie/ei libere. dar enn,ziam1ul nosrru pro-occi
dental a fosr temperat de rezultare; s-a creat o comradiqie 
fntre dori111e şi 1-ezultatele vizibile. Prăb11şi1-ea economicii 
esie şi produsul proastei aplicări a miorilor occidentale fn 
România. 

Parernalisnwl ,,ratai esre adânc înrdddcinat fn memali
tatea româneasct!, spre deosebire, de modelul occide111al, fn. 
ca,-e stantl pune la dispozi/ia individului doar condi/ii egale 
pentru conri11ua depllşi,-e de sine. Majoriratea românilor se 
bazeazti fn continuare pe star ca sll n·diascd mai bine şi nu 
fnţeleg faprul cil centrul vital al unei societăţi moderne de 
tip occidenral este individul, iar grupul de indivizi cm-e dll 
semnificaţie ace.flei societăţi esre clasa mijlocie. 

T1·eb11ie sllfim convinşi de/aptul că "orice imbold spre 
acţiune aparţine exclusiv indivizilor1 iar orice proces social 
evolun\, fşi are obilrşia fn existenţa unor i,u/ividualiM(i cre
atoare sau ;n cadrul unor minoritdţi restrânse de indivizi". 
Mai impommr decât srrategii savante de dezvoltare eco
nomicll, pe care tot nu le avem, esre s/1 creăm o clasll mijlocie, 
ca şansll de modernizare a societă/ii româneşti şi de inver
sare a raponului de forţe dinrre individ şi birocraţie, ca 
reprtzentanrtl a statului. Este ntvoie de recons;derarea 
raportului dintre s1at şi individ. 

Motorul dezvolrtirii societăţii nu fi reprezintă privatiza
rea .ri restn,cturarea mari/o,· regii sau politica nwnetard, ci 
dorinţa şi acfitmile acestei categorii sociale care 
economiseşte şi investeşte pentru a-şi spori permanent 
bundstarea. 

Necesitateafornulrii şi consolidl1rii clasei mijlocii este o 
idee Cllre câşrigă te1-e11, dar transpunerea ei fn pracric/J. este 
mai greu de realizat. Conform sondajelor, mai mult de 
jumdtare din popula/ia ţării ob/ine veniturile din fondurile 
publice şi credt cil poate avea veniwri mai mari doar dacii 
starul se ocupi! de acese lucru. Se fac presiuni asupra poliri
cului, iar acesta, ca sd rtlmânt! cu orice pre/ la putei-e, cedeo
z/1 fi, ca urmare, situaţia economictJ a /ilrii se inrllut/!/eşte 
de la o zi la alia. O micii pane, cca 11.2% din populafie, 
c1-ede ctJ poate câştiga mai mul/i bani dac/1 munceşte mai 
mulr şi mai bine. Dar la noi cum·sd se realizeze acest lucru 
daci/, dup/J. 1-egula p1-ezenrului, cu e<1t munceştif,i câştigi 
mai mult, cu atât trebuie st! dai mai mulr la srat ? 11 aseme
nea condiţii economiile scad, iar rata de creftere a clasei 
mi}1ocii esie sc/J.zută, chiar negati\'11. 

Factorul poliric poate submina consolidarea clasei 
mijlocii sau o poate ajuta decisiv. Dar nu este aşa de uşor 
pentru politicieni, penrru cd un număr mare de voturi este 

- adus de cei care 1r/J.iesc din banii de la s1qt, dacă privim 
lucrurile pe termen scurt. A sus/ine clasa mijlocie prin mii
suri fiscale sau de alrd naturi! este o opţiune politică wra
joasă pe cermen mediu şi lung. Dar cum alegerile bat la 
1~t1.politicienii fncearc:li stJ intre rn grariile maj<Jritd/ii e/ec-
rorale. · 

Esre ştiut cil bundstarea unei /dri esre btmdsrarea indi
vizilor ca1-e o locuie,,c, dar penrru aceasta este nevoie de o 
noutJ orientare polirică. 

Sărbători 
fericite! 

Christos 
a înviat I 

Societatea 
civilă 
. " strange 

·rândurile 
AGIR, alături de alte componente 
ale societăţii civile, se implică în 
efortul de redresare a economiei 

• Un presant apel la raţiune - un apel la 
acţiune • Nu numai critică, proteste, 
observaţii, ci şi propuneri constructive• Vor 
.fi - din nou - strigăte în pustiu? 

Cavalcada socurilor ră, imobiliară etc.), toate aces
tea şi multe altele provoacă 
şocuri traumatizante. Efectul 
lot se vede clar în sondajele de 
opinie prin creşterea nelncre
derii în clasa politică, în insti
tuţii fundamentale ale statului 

După "miercurea neagră" 
de la mijlocul lunii martie, 
când moneda noastră s-a de
preciat cu ci.rea 40 de procente 
într-o singură după-amiază, 
puţină lume mai credea că 
economia, societatea noastră 
vor mai fi supuse la şocuri 
puternice. Oficialităţile au dat 
asigurări că nu va mai fi 
posibilă o depreciere de 
asemenea proporţii, dar, iată, 
cel puţin de trei ori de atunci, 
cursul leu/dolar a luat-o din 
nou razna, provocând panică 
în rândurile agenţilor econo
mici, ale întregii populaţii. 

S-au dat şi se dau explicaţii 
numeroase în legătură cu 

' situatia de pe piata valutară. 
Nu dorim să comentam acum 
aceste explicaţii, mai ales că 
ele fac abuz de termeni de spe
cialitate care se cer - şi ei -
explicaţi. Mai puţin se 
vorbeşte, însă, despre cauzele 
de adâncime ale unor astfel de 
şocuri. Ele privesc dezechili
brele grave din economie, 
exprimate într-un decalaj tot 
mai mare între cerere şi ofer• 
tă. Şi aceasta, la bunurile cele 
mai solicitate de populaţie. 
Degradarea continuă a puterii 
de cumpărare restrânge piaţa 
internă prin cererea solvabilă 
care devine tot mai mică. 

Dar, să nu cantonăm în zona 

specializată a ştiintei econo
mice. Multe şocuri au fost şi 
sunt de narură politică şi so
cială, tot atât de numeroase 
precum cele din economie. 
Confruntările neîntrerupte din· 
tre componentii coaliţiei gu• 
vemamentale, deciziile deru
tante adoptate de guvern sub 
presiunea angajamentelor 
luate la negocierile cu orga
nizaţiile financiare interna
ţionale, aprobarea creşterii ''în 
lanţ" de preţuri la bunuri şi 
servicii esenţiale cu impact 
psihologic major, confuziile 
create în reglementarea saut 
mai bine zis, în absenta unor 
reglementări adecvate în ma
terie de proprietate (fmancia-

· cum sunt Parlamentul şi Gu
vernul. Există, cum se poate 
lesneconstara,o limilAa supor
tabilităţii care - se pare - a fost 
atinsă în multe segmente ale 
populaţiei. La întrebarea: 
"Credep că ţara se îndreaptă 
într-o direcţie greşită?" în me
die, două treimi au răspuns 
DA! Astfel, debusolarea tinde 
să se generalizeze. Şi, aşa, 
apare cea mai şocantă între
bare: INCOTRO? Guvernanţii 
sunt datori să dea un răspuns 
credibil, Cu cât mai repede cu 
atât mai bine. (T.B.) 

Începând din a treia de
cadă a lunii martie şi până 
la final ul primei decade 
din luna aprilie a.c. s-au 
desfăşurat numeroase reu
niuni la care au participat 
"diverse componente ale 
societă\ii civile, La unele 
dintre acestea, AGIR a fost 
un factor activ, un iniţiator 
al analizelor şi solu\iilor, 
ceea ce reconfirmă 
potenţialul nostru creativ, 
spiritul în care abordăm 
problemele grave care 
confruntă economia, so
cietatea, în ansamblul său. 
Din păcate, s-au desfăşurat 
reuniuni la care AGIR n-a 
fost invitat, cum au fost 
cazul "Forumului Capi-

talului Privat şi Clasei 
Mijlocii" sau al mesei ro
tunde de la Preşedinţia 
României. 

Cum situaţia este de aşa 
natură încât trebuie evitat, · 
cu orice pre\, colapsul, nu 
vom discuta- în contextul 
dat - modul în care unele 
instituţii ale statului con
cep parteneriatul cu orga
nismele cele mai reprezen
tative ale societăţii civile. 
Considerăm urii să.-i in
formăm, în sin teză, pe ci
titorii noştri în legătură cu 
poziţiile la care AGIR a 
aderat. 

(Continua~e tn pag. 3) 
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Ingineri mari personalităţi 

Sabba I.S. 
Stefănescu 
' Fost membru al Academiei Române, 

1902 -1994 

profesor universitar, om de stiintă si 
practician, recunoscut în cercurile 

internaţionale de specialitate. 

S-a născut la 20 iulie 
1902 la Bucureşti. Tatăl 
său, Sabba I. Ştefănescu, a 
fost un cunoscut paleon
tolog, profesor la Univer
sitatea din Bucureşti şi 
membru al Academiei 
Române. 

A urmat cursurile Liceu
lui "Sf. Sava" din Bucureşti 
şi ale Liceului "Sb Louis" 
din Paris, ob[inând baca
laureatul în 1919. 

În copilărie a cunoscut în 
casa părin\ilor săi perso
nalită\i ale geoştiin\elor 
româneşti şi străine, a asis
tat la discuţii savante pri
vind cercetarea globului 
terestru şi despre resursele 
minerale. 

Fascinat de cercetările 
fundamentale şi aplicative 
ale geologiei, s-a înscris la 
Şcoala Naţională Superioa
ră de Mine din Paris, ale 
cărei cursuri le-a urmat în
tre anii 1920-1924, ob\i
nând titlul de inginer mi
nier. 

În deceniul al treilea al 
secolului XX se dezvoltă ca 
o ştiinţă de sine stătătoare 
geofizica aplicativă. Fână 
la apariţia acesteia, cer
cetările şi prospecţiunile 
geologice se efectuau prin 
observare directă, această 
ştiinţă fiind descriptivă. 
Prin utilizarea tehnicilor 
geofizice, bazate pe mă
surarea în teren a caracte
risticilor fizice ale rocilor, 
geologia devine o ştiinţă 
tehnică inginerească. 

Atras de perspectivele de 
investiga\ie ale geofizicii, 
Sabba Ştefănescu a făcut 
un stagiu de practică la fir
ma fraţiior Schlumberger, 
cunoscuţi ca ,eoreticieni în 
domeniu şi ca fabrican\i de 
aparatură pentru măsurători 
geofizice. 

în colaborare elf C. şi M. 
Schlumberger, a efectuat o 
serie de cercetări punând 
bazele teoretice ale me
todelor de măsurători elec
trometrice în sondajele ver
ticale, la stratele sedimen
tare cu stratifica\ie plan
paralelă. Rezultatele aces
tor cercetări au fost publi
cate la Paris. Exprimarea 
rezistivită\ii aparente sub 
formă de integrală este uti
lizată şi în prezent în prac
tica sondajelor electrome
trice. 

întors în ţară, îşi începe 
activitatea la Institutul 
Geologic al României, 
unde între anii 1937-1967 
a funcţionat ca şef al Ser
viciului de prospeqiuni 
geofizice. în această cali
tate a dezvoltat continuu 
prospecţiunile prin metode 
electrometrice, magneto
metrice, radiometrice, seis
mometrice de câmp şi în 
foraje. Împreună cu cola
boratorii săi a căutat să 
îmbunătăţească bazele teo-

. retice ale metodelor de 
iqvestigaţie geofizică. În 
anul I 945, având la activ 
numeroase comunicări 
ştiinţifice şi lucrări publi
cate, şi-a susţinut doctora
tul. Cercetările sale s-au 
desfăşurat în problemele 
teoretice ale câmpurilor 
diferenţiale, ale liniilor de 
cân:p magnetic şi circuite
lor electrice filiforme. Din
tre lucrările lui devenite 
clasice în domeniu cităm: 
Etudes theoretiques sur la 
prospection electrome
trique du soussol, 3 voi. 
(1929-1947); Liniile de 
câmp magnetic ale unui 
curent rectiliniu de două ori 
cotit (1951 ); Elemente de 
teoria câmpului magnetic 
( 1960); Noi metode de cer-

I 
I 

Anunţ important 
Fundaţia Română pentru Promovarea Calităţii 

şi Asociaţia Generală a Inginerilor din România, 
membru fondator, vă invită la Simpozionul "Fo
rumul ISO 9000" (ediţia a IV-a), în zilele de 18-
19 iunie 1999, orele 9.00-17.00, în Sala AGIR 
din Calea Victoriei nr. 118, etaj I, Bucureşti. 
Informaţii suplime1 ,tare: Tel/Fax (01) 3104131. 

cetarea pământului la mare 
adâncime (1971 ); Proble
mele geofizice actuale ale 
subsolului românesc 
(1971) ş.a. 

în învăţământul superior 
a activat între anii 1950-
1967. A fost şef de catedră 
la Institutul de Geologie şi 
Tehnică Minieră din 
Bucureşti; după mutarea 
acestuia la Petroşani a fost 
tr<1nsferat la Institutul de 
Petrol şi Gaze din 
Bucureşti. Studenţii aştep
tau cu nerăbdare orele de 
curs ale profesorului Sab
ba Ştefănescu. 

A fost ales membru co
respondent al Academiei 
Române în anul 1946 şi ti
tular în J963. în anul 1952 
i s-a acordat Premiul de 
Stat pentru lucrările de 
prestigiu prin care a afirmat 
geofizica românească pe 
plan mondial. 

A fost preşedinte al 
Seqiei de Geologie, 
Geofizică şi Geografie a 
Academiei Române; 
preşedinte al Comitetului' 
National Român de Geo
dezie şi Geofizică; membru 
fondator al Societă\ii 
Române de Geofizică, al 
cărei preşedinte de onoare 
a devenit. Această asociaţie 
inginerească desfăşoară o 
vastă activitate ştiinţifică în 
ţară şi străinătate, fiind afi
liată la AGIR. 
Recunoaşterea activităţii 

sale intema\ionale s-a rea
lizat şi prin alegerea ca 
membru de onoare al pres
tigioasei Societăţi a Pros
pectorilor Americani şi al 
Uniunii Americane de 
Geofizică. 

Acest pionier al geofizicii 
româneşti şi mondiale s-a 
stins din viaţă, după o scurtă 
suferinţă, la 15 aprilie 1994. 

într-un articol omagial, 
doi dintre foştii săi studenţi, 
D. Zugrăvescu şi M. 
Nabighian, personalităli 
actuale ale geofizicii, scri
au: "A fost un profesor care 
ne zâmbea cu prietenie, un 
strălucit interlocutor, iubi
tor de filozofie, un om care 
nu poate fi uitat." 

Mihai Olteneanu 

A apărut Anuarul AGIR 1998 

Prejudicii aduse economiei nationale 
de către aplicarea cadrului legislativ 

existent în domeniul protectiei 
creatiei tehnice în tara noastră în 

' ' perioada 1948 - ianuarie1992 
Regimul juridic al 

creaţiilor tehnice în România 
în perioada I 948 - I 99 I a fost 
determinat de un cadru nor
mativ constituit nu din acte 
juridice de proprietate indus
trială, ci din acte juridico
economice în care pro
blemele de proteqie a 
invenţiilor au fost încorpo
rate în contextul "economiei 
socialiste", fiind încorsetate 
cu scopul de a servi numai 
intereselor statului. 

În perioada I 974-1989, 
economia românească a 
evoluat către o economie 
închisă, autarhică, cu re
ducerea drastică a impor
turilor precum şi limitareă 
circulatiei libere a infor
matiei tehnico-ştiintifice. În 
aceste condiţii, activitatea de 
creatie tehnică autohtonă a 
fost orientată în special către 
înlocuirea atât de materiale, 
cât şi de aparatură şi echipa
mente, numai prin posibilităti 
indigene, ceea ce a condus la 
conceperea şi realizarea unor 
soluţii tehnice de multe ori cu 
cheltuieli intelectuale şi ma
teriale superioare, dar, de re
gulă, lipsite de eficienţă teh
nică şi economică, care nu 
puteau intra în competi1ie, în 
marea lor majoritate, cu 
creatiile tehnice similare e
xistente pe plan mondial. 
I.:ipsa unei informări rehnico
ştiintificc> la zi s-a refleC!at în 

calitatea cererilor de brevet 
indigene înregistrate, fapt 
care a făcut ca ponderea 
invenţiilor în numărul total al 
cererilor · de brevet de 
inven1ie înregistrate să scadă 
continuu. Pe de altă parte. 
reducerea continuă a impor
turilor în România , în spe
cial după anul I 980, a făcut 
ca numărul cererilor de bre
vet înregistrate de solicitanli 
străini să scadă cu circa 30% 
în anul I 981) fată de 1985 şi 
cu 82% fată de anul 1972. 
Este semnificativ în acest 
sens de evidentiat că după 
anul 1990, numărul cererilor 
de brevet înregistrate de stră
ini a crescut fată de anul 1989 
cu 141,13% în 1991, cu 
190,94 în I 994 , cu 248,30% 
în I 996 ş.a.m.d. 

În conjunctura economică 
socială deosebit de complexă 
de până în anul 1991, când 
pe plan intemational existau 
unele preocupări pentru 
creşterea rolului şi funcţiilor 
brevetului de inventie, iar pe 
plan intern se urmărea, în 
mod deliberat, din conside
rente subiective sau din pură 
ignorantă, marginalizarea 
activitătii de protecţie a 
invenţiilor, Oficiul de Stat 
pentru lnventii şi Mărci 
(OSIM), organ de stat de spe
cialitate de interes naţional , 
cu activitate care ar fi trebuit 
să fie autonomă, a fost con-

fruntat cu numeroase greutăţi 
atât organizatorice (în anul 
I 978 a existat un proiec1 de 
decret care prevedea transfor
marea OSIM într-un simplu 
birou de înregistrare de circa 
25 de persoane), cât şi profe
sionale (lipsa contactelor 
internaţionale, discontinuităti 
în activitate, lipsa de 
documentaţie tehnică etc.). În 
aceste conditii, administratia 
na\ională în domeniul 
protectiei industriale - OSfM 
- nu şi-a putut realiza, în cele 
mai bune condiţii, sarcinile 
de serviciu stabilite prin ca
drul normativ de a examina 
noutatea, nivelul creativ şi 
progresul tehnic al inventiilor 
pentru a asigura o bază trai
nică protecţiei confirmate 
prin brevetul acordat. 

Cauzele neîmplinirilor 
menţionate mai sus ar putea 
fi sistematizate astfel: 

• Cadrul legislativ neco
respunzător; 

• Nerespectarea cadrului 
legal existent de protectie a 
creaţiei tehnice; 

• Subordonarea admini
stra(iei naţionale în domeni
u I proteeţiei inven\iilor 
(OSJM) faţă de Consiliul 
National pentru Ştiintă şi 
Tehnologie (CNST). 

dr. ing. Ştefan Iancu 

(Continuare în nr. viitor) 

Burse, şcoli de vară, stagii 
Fundaţia Casa Europei-EURO LINK (înfiinţată în anul 1997, la iniţiativa unor 

intelectuali, oameni de afaceri, ziarişti şi studenţi români), actionează ca o agenţie 
independentă de educaţie/informare, în strânsă colaborare cu reţeaua Federa[iei 
Internaţionale a Caselor Europei (FIME), organizaţie pan-europeană, afiliată din 
anul I 962 la Consiliul Europei şi sponsorizată de Comisia Europeană. 

Departamentul pentru Tineret şi Studenţi al Fundaţiei Casa Europei-EU
ROLINK a lansat, cu sprijinul reţelei educaţionale a Federaţiei Internaţionale 
a Caselor Europei (FIME), Saarhriicken-Germania, un program de informare 
şi consiliere profesională asupra unui portofoliu de stagii plătite, şcoli de vară, 
burse destinate studenţilor şi tinerilor absolvenţi de studii superioare care doresc 
o experienţă de durată scurtă sau medie în străinătate (în special, în SUA şi Euro
pa). Totodată, se oferă pentru cei cu calificări înalte şi experienţă de minimum doi 
ani, o gamă largă de joburi atractive şi programe de trai ning în marile companii 
europene, în cele mai diverse domenii, inclusiv cel tehnic, în zonele menţionate. 

Procedura de selecţ.ie a candidaţilor prevede o preevaluare gratuită, pe baza 
unui CV + scrisoare de intenţie, cu menţiunea pentru programul OPPORTUNI
TIES. Consultaţiile cu solicitanţii se acordă pe bază de programare. 

Contact: Sandu Zamfirescu, 
Secretarul Departamentului pentru Studenţi şi Tineret, 
lntr. Vâslei nr. l, BI. PM 63, Se. I, ap. 19, sector 3, Bucureşti, 
tel/fax: (01) 648.64.46 
e-mail: eurolink@fx.ro 
website: http://www.ong.ro/ong/eurolink/ 

ing. Georgiana Dumitru 

I 
Acesta se va distribui tuturor membrilor AGIA cu cotizaţia achitată pe anul 1998, prin 

intermediul preşedinţilor de filiale, după data de 1 mai a.c. 
Membrii AGIA din Bucureşti (individuali, colectivi şi susţinăti,ri), care îndeplinesc 

aceeaşi condiţie, sunt rugaţi să ridice Anuarul de la sediul AGIA din Calea Victoriei nr. 
118, et. 1, în fiecare zi de lucru, între orele 15.00-16.30, în baza unui document care să 

( În ziua de 19 martie a.c. s-a desfăşurat, la Universitatea Politeh
nica Bucureşti, şedinţa inaugurală a Consiliului Naţional pentru 
Educaţie Tehnologică şi Inovare (CNETI). 

Dintre obiectivele CNETI amintim elaborarea unei documentaţii 
adecvate şi înaintarea acesteia factorilor de decizie la nivel na~onal, 
pentru abordarea mecatronicii ca prioritate naţională, în progra
mele educaţionale şi de cercetare, stimularea iniţiativei şi a 
creativităţii pe toate treptele procesului educaţional, organizarea 
seminariilor naţionale de mecatronică, sprijinirea înfiinţării centre
lot de excelenţă în domeniul mecatronicii. 

ateste plata cotizaţiei. ' 

Lansare de carte 
În ziua de 22 aprilie a.c., orele 11.00, va avea loc la sedi_µI AGIA din Calea Victoriei nr. 

118, et. 1, lansarea cărţii: "Modelarea şi OP,timizarea proceselor metalurgice de 
deformare plastici şi tratamente termice', apărută recent la Editura Didactică şi 
Pedagogică, Bucureşti. 

Autori: eoni. univ. dr. ing. Ion Ciucă şi prof. univ. dr. ing. Sorin Dimitriu, de la Facul
tatea de Ştiinţa şi Ingineria Materialelor a Universităţii "Politehnica" Bucureşti. 

ln funcţia de preşedinte al CNETI a fost ales dl. prof. univ. dr. 
ing. Vistrian Mătieş, de la Universitatea Tehnică din Cluj-Napoca. 
Următoarea şedinţă se va desfăşura în luna iulie, având ca obiec

tiv pregătirea Programului Naţional de Educaţie Mecatronică. 
✓ 



Societatea civilă 
strânge rândurile 

(Urmare din pag. 1) 

Prioritatea-priorităţilor 
Oprirea declinului şi crearea condiţiilor pentru o relan

sare relativ rapidă a econorpiei a fost şi este considerată -
pe bună dreptate - prioritatea-priorităţilor. Una dintre cele 
mai importante constatări vizează faptul că deciziile 
esenţiale - atât pe ansamblul economiei, cât şi pe ramuri -
sunt adoptate fără o corespunzătoare consultare a 
specialiştilor, ceea ce are un evident efect negativ asupra 
calităţii soluţiilor. De aceea, organizatiile societăţii civile, 
inclusiv AGIR, propun constituirea de echipe de lucru care 
să facă, deopotrivă, diagnoza şi să elaboreze programe şi 
proiecte. Vremea diletantismului, a amatorismului a tre
cut de mult. Fără participarea efectivă, responsabilă a 
specialiştilor nu este posibil progresul- iată una din ideile 
fundamentale care au fost subliniate în documentele 
adoptate la toate reuniunile despre care relatăm. 

În ceea ce priveşte rezolvart;.J practică a unor cerinţe 
care decurg din prioritatea-priontăţilor, notăm: relansarea 
pietei interne.a bunurilor şi servicii lor pentru consum şi 
investiţii; intensificarea activităfilor pe pieţele externe; 
deplasarea centrului de greutate al politicii economice a 
României spre microeconomie; îmbunătăţirea substantială 
a mediului economic de afaceri, cu accent pe liberalizarea 
raporturilor de piaţă; stimularea competiţiei şi concurentei; 
restructurarea pieţei muncii, o rată a şomajului acceptabilă 
economic şi suportabilă social; restructurarea politicilor 
în domeniul creditului, orientate spre microeconomie şi 
încurajarea investiţiilor; asigurarea funcţionării ţ>rofitabile 
a întreprinderilor, în condiţii de management perfom1ant. 

Cum se poate lesne observa, în toate aceste domenii, 
inginerii au un cuvânt greu de spQS. 

Alianţa pentru Dezvoltarea 
Economică a României 
Întreaga experienţă post-decembristă a demonstrat că -

ori de câte ori forţele sănătoase ale naţiunii au acţionat unite 
- au fost depăşite mai repede uriaşe dificultăţi. Pornind de la 
acest adevăr de necontestat, 60 de asociaţii profesionale -
între care şi AGIR - patronate, burse de mărfuri, fundaţii şi 
40 de camere de comerţ au constituit la finalul lunii martie 
a.c. Alianţa pentru Dezvoltarea Economică a României -
ADER. Putem considera că s-au alăturat, în numele unui 
obiectiv de cel mai mare interes national, forţe redutabile, 
capabile.să influenteze d~isiv cursul evenimentelor. 

Scopul principal al Alianţei constă în efortul concentrat 
şi concertat pentru annonizarea intereselor şi coordonarea 
demersurilor organizaţiilor componente în vederea rezolvării 
de fond a problemelor economiei româneşti. Au fost defi
nite, în unna unor analize profunde, trei mari obiective: 

- realizarea, în mod sistematic, a dialogului economic 
cu factorii interesaţi, pe plan central şi local; 

- crearea unui mediu economic care să asigure 
funcţionalitatea relaţiilor dintre partenerii sociali în 
condiţiile specifice ale tranziţiei spre economia de piaţă; 

- protejarea operatorilor economici faţă de măsurile de 
ordin legislativ şi executiv care ar putea dăuna dezvoltării 
normale a afacerilor. 

Compatibilitatea 
dintre scop şi mijloc 
ADER consideră că obiectivele menţionate ( care au fost 

detaliate în documentele adoptate la toate reuniunile de 
care ne ocupăm astăzi) sunt compatibile cu mijloacele de 
acţiune autentic democratice. În acest sens s-au menţionat 1 

drept căi principale de acţiune: elaborarea de documente 
comune ale ADER; conlucrarea cu factorii de decizie din 
diferite domenii şi de la diferite niveluri; dezvoltarea tu
turor modalităţilor de comunicare dintre putere şi socie
tatea civilă; derularea unor acţiuni concrete de lobby; in
stiniirea unor relaţii de parteneriat; demersuri comune în 
mass-media; monitorizarea şi consilierea conducerilor unor 
instituţii publice; informarea reciprocă şi sistematică între 
membrii ADER printr-un sistem convenit în comun. 
Observăm şi din această sumară enumerare că s-a făcut 

un pas înainte nu numai în identificarea şi definirea zone
lor de interes comun, ci şi în sfera instituţionalizării unor 
relaţii care se doresc stabile şi coerente. . 

Este pentru prima dată, în ultimii ani, când organisme 
dintre cele mai reprezentative ale societăţii civile îşi strâng 
atât de puternic rândurile pentru a răspunde unor comanda
mente naţionale majore. O reflectare concludentă a acestui 
fapt este şi Serisoarea adresată la 25 martie a.c. către primul
minlstru şi către şeful misiunii Băncii Mondiale la Bucureşti, 
prin care se cere creşterea rolului organizaţiilor neguverna
mentale în rezolvarea problemelor reformei economice. 
Să sperăm că toate aceste eforturi vor da roade şi, astfel, 

dezideratul nostru, al tuturor de a se opri declinul şi a se 
relansa economia, va deveni fapt împlinit. 

Repere legislative privind procedura 
de închidere a minelor si carierelor 

- ' 
Restructurarea în ansamblu a industriei miniere din 

România a impus şi elaborarea actelor normative care să 
asigure cadrul legal pentru desfăşurarea în bune condiţii a 
acestui proces. 

Astfel, legisla[ia din sectorul producţiei de substanţe 
minerale utile a fost adaptată noilor relaţii concurenţiale 
ale economiei de piaţă, iar conceptele care stau la baza 
dezvoltării acesteia sunt următoarele: 

• armonizarea legislaţiei miniere româneşti cu alte legi 
şi norme ale Uniunii Europene; 

• dreptul de proprietate asupra resurselor minerale; 
• clasificarea internaţională a Naţiunilor Unite a resurse

lor /rezervelor; 
• administrarea valorificării resurselor/rezervelor mi

nerale; 
• proteeţia resurselor minerale şi exploatarea raţională a 

acestora. 
De asemenea, s-a urmărit ca actele normative miniere să 

fie cât mai puţine, cât mai precise şi s-a căutat o corelare a 
lor cu problemele de protecţia muncii şi a mediului. 

Toate conceptele-enumerate sunt reglementate de Legea 
minelor nr.61/1998, iar o detaliere a modului de aplicare a 
acesteia se regăseşte în Normele aprobate prin H.G. nr.639/ 
1998. . 
Instrucţiunile tehnice pentru închiderea minelor şi cari

erelor sunt dezvoltate pe larg în Ordinul nr.116/166. 725/ 
1998 elaborat în comun de către Agenţia Naţională pentru 
Resurse Minerale şi Ministerul Industriei şi Comerţului. 

În aceste condiţii, constatarea legală a cauzelor care de
termină închiderea minelor/carierelor se face de către cele 
două organisme guvernamentale, ca urmare a cererii titu
larului licenţei de exploatare şi pe baza planului tehnolo
gic de încetare temporară sau de închidere definitivă a 
activităţii miniere. 

Planul tehnologic de încetare temporară a activităţii are 
în componenţă următoarele: 
. • motivarea sistării activităţii, bazată pe un memoriu teh
nico-economic; 

• programul tehnic de conservare a explorării/exploatării; 

• programul de protecţie socială a personalului. 
Încetarea totală a activităţii se face în baza planului teh

nologic de închidere a minei/carier~i. care trebuie să cu
prindă următoarele: documentaţia tehnico-economică; pro
gramul rehnic de conservare şi de închidere a minei/cari
erei; programul de reconstrucţie ecologică şi de prevenire 
a deteriorării mediului; programul de proteeţie socială a 
personalului disponibilizat; procedura de eliberare a te
renului. 

Toate acestea vor fi însoţite şi de: memoriu geologic pri
vind situaţia detaliată a resurselor/rezervelor; raport de eva
luare a activelor şi mijloacelor fixe din patrimoniul ex
ploatării miniere propusă a fi închisă, întocmit de persoane 
fizice sau juridice atestate în domeniu. 

Pentru executacea lucrărilor prevăzute în aceste 
documentaţii se vor elabora proiecte tehnice specifice, care 
trebuie avizate de inspectoratele zonale pentru resurse mi
nerale şi aprobate de titularul liGenţei de exploatare. 

ing. Cezar Creţu, 
S.C. IPROMIN S.A. BUCUREŞTI 

Este nevoie de o lege privind statu~l inginerului? 
Continuăm publicarea an- conţin drepturi nerecunoscu- lui normativ iniţiat de 

chetei iniţiare de "Univers te altor profesii, inclusiv de asociaţia noastră profesio-
ingineresc" pe tema pre- ordin salarial. Aşa ceva tre- nală. Nu am pretenţia câ pot 
conizatului statut al profesiei buie să se evite, asigurându- să ofer un răspuns exhaustiv. 
noastre. Cum a re:ultat din se un echilibru firesc între O idee însă îmi este dară. De 
opiniile exprimate până obligaţiile şi drepturile ingi- când a începui tranziţia spre 
acum $l cum se i'a confirma neritor .. Cred că în acest mod economia de piaţă am asistat 
prin cele prezentate astd:i, poate să crească şi prestigiul la un proces de marginaliza-
numeroşi participanţi au o nostru." re a inginerilor. Acest proces 
părere pozitil'ă fală de de- a reprodus ritmurile şi am-
mersul conducerii AGER. lng.' Emilia Tănăsescu - ploarea căderii productiei, în 
Deosebirile apar - cum este SC "ANB-ROM" SA: "Ele- special în industrie, unde se 
firesc în această/mii de du- mentul principal constă în concentrează cele mai nu-
bateri - atât fn privinfa vi:iu- definirea a două componente meroase forţe inginereşti. 
nii de ansamblu cât şi a unor esenţiale ale viitorului unui Prin urmare, înlăturarea 
detalii. Sinteti::area puncte- statut, şi anume rolul social efectului (marginalizarea în-
lor de vedere m ajuta - cu al inginerului, ca membru al ginerilor) nu este posibilă 
siguranfă - la conturarea unei societăţi care tinde să fără eliminarea cauzei. De 
unor soluţii mai bune. Esre fie, cu adevărat, democratică aici, o concluzie pe care 
şi motivul care ne îndeamnă şi aspectul tehnic, şi anume doresc s-o supun atenţiei 
să aprofundăm investigaţia locul înginerului • în colectivului care a redactat 
noastră. construqia societăţii postin- proiectul de lege: inginerul să 

lng. Vasile Hossu _ SC dustriale. Ambele aspecte nu fie definit ca promotor al pro-
"Libertis" SA: "Nu văd nici pot să fie tratate amplu în gresului tehnico-ştiinţific şi 
un contraargument care să 
zdruncine convingerea mul
tora dintre noi că în absenţa 
unui statut legal al ingineru
lui, o serie de activităţi vitale 
pentru societate sunt lipsite 
de un cadru juridic corespun
zător pentru valorificarea 
unui potenţial creativ incon
testabil. Ceea ce se poate 
pune în discuţie nu reprezintă 
- după opinia mea - nece
sitatea legii, ci intenţiile de a 
institui privilegii pentru o 
profesie care nu este nici mai 
bună, nici mai rea decât ori
care alta. Pentru cadrele di
dactice şi chiar pţntru medici 
s-au adoptat stat ute care 

ancheta la care particip . organizator al producţiei 
Doresc doar să schiţez o moderne, cea specifică seco-
soluţie posibilă. Am în ve- I ului al XXJ-lea. Este nevoie 
dere precizarea drepturilor şi de un statut al inginerului 
obligaţiilor, în condiţii de pentru că însăşi societatea 
deplină egalitate faţă de este interesată să progreseze, 

. ceilalţi compatrioţi. Orice iar inginerul este tocmai vec·• 
discriminare, fie ea şi pozi- torul principal pentru atiri-
tivă, devine contraproductivă gerea acestui scop. Cred cil 
pentru că trezeşte reacţii con- după clarificarea unui aseme-
trarii scopului urmărit. O nea aspect del'rincipiu,resrul 
prezentare echilibrată a celor decurge logic, firesc." 
două componente este strict 
necesară după părerea mea. 
Apoi, 'în ceea ce priveşte so
cietatea postindustrială ar fi 
utilă definirea acesteia (ca so
cietate informaţionali) şi de 
arătat că inginerul are răspun
derea principală pentru pu-
nerea bazei materiale a vii

noastre profesionale. Este 
vorba despre calitatea 
activităţii prestate la stan
dardele cele mai înalte din 
lume. Şi apei, nu trebuie să 
fie neglijat aspectul deonto
logic. Inserarea unui set de 
reguli - de la probitate până 
la asumarea integrală a 
răspunderii faţă de ceea ce 
întreprindem şi suportarea 
consecinţelor lucrului făcut 
rău, de mântuială - este, după 
părerea mea, obligatorie. Se 
va vedea atunci că nu dorim 
privilegii, ci doar integrarea 
în societate pe locul meritat." 

log, Cosmin Boţocan -
SC "UN[REA" SA:' Nu văd 
urilitatea unui statut âl in
ginerului sub formă de lege. 
Cel mult, un astfel de statut 
ar putea să fie adoptat de fo
ruri le cele mai înalte ale 
A GIR şi să poarte astfel am
prenta unui document strict 
profesional, nu cu caracter 
juridic atât de pronunţat. 
M-am interesat dacă în ţările 
membre al Uniunii Europene 
(fn-care am dori .să ne inte
grăm şi noi) există astfel de 
statute. Din cele ce mi s-au 
comunicat rezultă că aşa ceva 
nu există. Acolo, preocupa
rea principală constă în dere
glemenlarea multor domenii, 
nu în încorsetarea lor prin-

La începutul lunii aprilie a.c. s-a înfiinţat Centrul de Ed1,1catie Per
manentă al AGIR, aprobat de Direcţia Generală pentru lnvăţământ 
Superior şi Cercetare Ş,;jnţifică din Ministerul Educaţiei Naţionale. 

Centrul va organiza C.Jrsuri de pregătire şi perfecţionare profesio
nală finalizate prin certifi r ale de absolvire recunoscute la nivel naţional. 

torului. De aici, starutul lui 
real şi nu unul imaginar, mi
mat." 

.,,h! 

lng. Amalia Sârbu - SC 
"ZAMFIR" SRL: "Am im
presia că tendinţa principală 
a celor care au parucipat până 
acum la ancheta organizată 
de redacţie dă expresie- măr
turisit sau mai discret -
dorinţei de a obţine un statut 
privilegiat în societate. Cred 
că şi modul în care a fost 
primită ideea adoptării unui 
statut special al inginerului în 
alte medii decât cel al profe
şiunii noastre arată că, în nici 
un caz, n-ar trebui să cedăm 
ispitei de a obţine un statut 
privilegiat. Pentru a evita 
orice suspiciuni, ar fi bine să 
se concretizeze cât mai pre
cis obligaţiile, răspunderile 

. tr-un abuz de legi, de alte acte 
normative. Prin urmare, eu 
văd necesitatea unui statut al 
inginerului pe care să ni-l 
impunem noi înşine, ca o 
expresie a nevoii noastre şi 
nu a deciziei statului. Nimic 
nu se poate face durabil prin 
coerci{ie, prin impunerea 
unor reguli juridice în dome
nii le 'în -care trebuie să 
funcţioneze autoreglarea. 
Chiar dacă fac notă discor
dantă cu părerile publicate 
până acum, consider că este 
bine să spunem ce gândim, 
nu să adoptăm o atitudine 
conjuncturistă." 

Se doreşte ca, pe viitc;, aceste cursuri să se poată extinde în toată 
ţara prin filialele, societ~:ile, asociaţiile profesionale şi cercurile terito
riale ale AGIR. 

Vom reveni cu detalii. 

lng, Răzvan Petrisor. SC 
"CEFACHIM'' SA: '"De:ce ' 
avem nevoie de un statu(~!' 
inginerului? Până nu se *a 
răspunde convingător la 
această întrebare este puţin 
probabil că vom găsi şi for
ma cea mai potrivită a actu-
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A fost odată un ... 

Program 
Nuclear National 

' 

Interviu cu acad. Marius Peculea 

- Domnule academician, vă rog, pentru început, sli 
amintiţi pe scurt istoricul opţiunii nucleare a 
României, în care cu onoare - şi cu rezultate deose
bite la nivel mondial - aţi fost implicat. 

- În perioada 1968-1969, Comitetul de Energie Nu
cleară - al cărui preşedinte era regretatul Horia Hu
lubei- a convocat la Palatul Victoria, în prezenţa dom
nului Gaston Marin, o parte din persoanele care erau 
mai apropiate de fizica nucleară, aducându-ni-se la 
cunoştinţă că România ar trebui să păşească şi ea în do
meniul nuclear, construindu-şi o energetică nucleară. Din 
păcate, sunt unul dintre puţinii supravie!Uitori ai acelui 
început ( ... ) Pentru acest obiectiv ni s-au dat două cri
terii: independenţa naţionalii în domeniul energetic 
şi, respectiv, participarea maximă a industriei 
româneşti în implementarea acestui program nuclear. 
Din studiile noastre preliminare s-a mai adăugat un cri
teriu sine qua non, şi anume dezvoltarea unei solide 
baze de cercetare ştiinţifică în domeniul nuclear, care, 
la rândul ei, să permită dezvoltarea industriei de profil. 

La I martie 1970 a fost înfiinţat Comitetul de Stat pen
tru Energia Nucleară, care a avut c.a principală atribuţie 
realizarea Programului Nuclear elaborat în perioada 
1968-1969. La aceeaşi dată au fost înfiinţate şi unităµle 
care urmau să proceseze minereul de uraniu - Uzina "R"
Feldioara -, Uzina "N", care trebuia să fie prima cen
trală nucleară, undeva pe Valea Oltului (la care ulterior 
s-a renunţat) şi Uzina "G" din Rm. Vâlcea, care urma să 
pună la punct tehnologia de separare a apei grele. Pen
tru că, din analiza capabilită\ii industriei şi ştiinţei 
româneşti, colectivul sus-menţionat a optat pentru 
această soluµe, respectiv filiera uraniu natural-apă grea. 

- S-a făcut atunci şi un studiu comparativ privind 
costurile energiei nuclearo-electrice, în raport cu cele 
ale energeticii "clasice"? 

- Un astfel de studiu comparativ, din punct de vedere 
al costurilor, a fost mai pu\in luat în seamă decât acela 
din punct de vedere al capabilitl'ltilor de la noi din ţară. 
S-a dovedit însă în timp că solu\ia aleasă reprezintă o 
filieră foarte sigură. Şi, se ştie, costul energiei electrice 
produse cu un reactor nuclear este cu atât mai mic cu 
cât gradul de siguranţă în funcţionare este mai mare. 
Acesta este şi motivul pentru care la ora actuală, în 
România, producţia de energie electrică pe cale nu
cleară este cea mai ieftină. Pentru că, într-adevăr, reac
torul nr. I de la Cernavodă are o funcţionare deosebit de 
bună _şi continuă, cu un grad de "exploatare" de peste 
86%. 

- Cum vedeţi, domnule academician, viitorul "a• 
propiat" al energeticii nucleare? 

- în energetică - într-o perspectivă apropiată, cel 
puţin - viitorul este· preconizat în primul rând prin a 
face economie de energie. Ca atare, dezvoltarea actuală ' 
în domeniu este mai puţin privită înspre sursele care pro
duc energie, cât spre consumatori, cărora se încearcă a li 
se impune să fie cât mai "blânzi", cu o eficientă cât mai 
mare. 

-.... , ..., 
r. .... Î ,. :..... .... .._ .. .._ .... 

I: li: 

r. JJ't; 
/;. . ~· ,~ ,. ,:. 

Se pare că încă vreo 20-25 de ani, în evoluţia normală 
a consumului de energie, ,energia nuclearo-electrică va 
rămâne aproximativ constantă. Oricum, în această pe
rioadă ea nu va avea, probabil, salturi spectaculoase, nu 
va reuşi să preia locul preponderent actual al cărbunelui,. 
al combustibilului gazos sau al celui lichid. Din cele peste 
400 de reactoare nuclearo-electrice existente la ora ac
tuală, unele îşi vor înceta activitatea şi altele noi le vor 
lua locul. Este de aşteptat, în perioada menţionată, ca 
ele să crească undeva la 500-550. Firme de renume mon
dial stăpânesc în momentul de faţă foarte bine tehnolo
gia şi siguranţa în exploatare a acestor noi centrale nu
clearo-electrice în curs de realizare ( ... ) 

Partea dureroasă - pentru mine, cel puţin - este că 
noi, românii, am fi putut avea o participare impor
tantă în această dezvoltare nucleară mondială. Prin 
faptul că noi producem apă grea şi ştim să facem instalaţii 
de reconcentrare a apei grele, noi am fi putut avea un 
cuvânt "greu" de spus. Am avut, de fapt, peste 300 de 
întreprinderi atestate pentru producţia nucleară, din care 
au mai rămas vreo 180. Pierderea noastră cea mai mare 
nu este, însă, că nu mai lucrează fabrica X sau Y. Prin 
programul nuclear s-au introdus controlul de calitate N 
şi controlul de calitate G care se făceau asupra 
producţiilor (pentru nuclear şi, respectiv, pentru apa 
grea). Aceste standarde ridicate, care atestau calitatea · 
producţiei, acum nu mai există. Ele ofereau posibilitatea 
realizării unor produse de înaltă competitivitate, deci şi 
uşor vandabile. Se mai păstra, puţin, în aviaţie, dar şi 
acolo s-au dus. 

Necazul şi mai mare, poate, este că avem o tehnolo
gie de vârf - aproape unicat în lume- pe care nu o 
putem exploata pentru că e ... prea mică România! 
Prea mică în întelesul influenţei ei în lume. Acesta este 
cazul apei grele, considerată "material strategic"( chiar 
de la 5000 ppm, adică 0,5% în sus!) şi, ca atare, este 
"controlată" pe plan internaţional de "cineva,mai mare" ... 

- Cum vedeţi oportunitatea relansării "în forţă" a 
programului nuclear naţional, chiar în contextul 
crizei economice pe care o traversează România? 

- Ar fi extraordinar de oportun, în primul rând, să e
xiste o strategie clară privind dezvoltarea economiei 
române.şti. Eu n-am văzut-o. Un program nuclear urma 
să se facă prin 1992-'93. Şi astăzi, însă, se "lucrează" 
cam tot după vechiul program, care prevedea - în esenţă 
- introducerea reactoarelor ile tip CANDU în România. 
Noi trebuia atunci, în '92-'93, să facem o analiză asupra 
aceea ce s-a realizat din acest program şi să propunem -
în contextul strategiei globale referitoare la ce vrea să 
dezvolte România - cu ce să se continue în domeniul 
nuclear. După întocmirea acestui nou Program Nuclear 
urma să se înfiinţeze o Agenţie care să-l transpună în 
practică. Noi lucrăm însă invers, dacă aţi observat. Noi 
facem întâi o organizaţie, ca aia să propună apoi ce să 
facem! Şi, indiferent dacă ştie sau nu ştie (ce trebuie 
făcut - n.r.), organizaţia se dezvoltă şi apoi trebuie "ali
mentată", este foarte greu să o mai desfiinţezi. Solutia 
era invers: să se ia toţi specialiştii din domeniu care se 
găsesc în România, să-i plătească statul într-un fel - cu 
contract civil - ca ei să propună un program nuclear; 
acesta să ajungă la guvern, să-l aprobe guvernul şi să-l 
introducă în parlament, ca să-l scoată de sub influenţa 
politică prin legiferarea lui. Abia după ac«iea să se facă 
organismul care să-l ducă la îndeplinire. Ulterior, gu
vernul poate influenţa doar ritmul de derulare a acestui 
program, după câţi bani are. 

La ora actuală, însă, situaţia este cam aşa: noi, româ
nii, nu ştim face echipă! Dacă pui patru români la un 
loc, în loc să lucreze toţi patru împreună, ei lucrează în 
patru părţi! Programul nuclear îl face fostul RENEL, care 
îşi are centrală; se ocupă şi Institutul de Fizică Atomică, 
cică şi el face program nuclear; există şi o Agenţie, în 
cadrul fostului MCT, care urmează să facă şi ea program 
nuclear şi este şi singurul organ care este al guvernului. 
Comisia Naţională de Control al Activităţilor Nucleare. 
Dacă vine cineva din exterior, nici nu ştie cu cine să 
trateze ln România probleme nucleare! 

A consemnat Alexandru Mlrculescu 

(Continuare fn nr. viitor) 
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La zi, acolo unde se produce energia nucleară 
Interviu cu Teodor Chiriei, directorul pentru relaţii lntemaţlonale, comerţ fi comunicare al SN "Nuclearelectrlca" SA 

- Pentru început, vA rugăm sA vA referi[i la efectele HG 
36S/1998, pe baza cAreia - la 1 iulie anu trecut - a luat 
ninţA SN NuclearelectMca SA care, cum se ştie, are ca obiec
tiv principal producerea de energie electrică prin centrala 
de la Cernavodă. Care sunt rezultatele înregistrate de so
cietate până în momentul de faţă_? 

- Încă de la înfiinţarea sa, SN Nuctearelectrica SA a ges
tionat activitatea a trei unităţi de profil: CNE PROD - uni
tatea I de la Cernavodă, CNE INVEST - care se ocupă cu 
finalizarea celei de-a doua unităţi şi Fabrica de Combustibil 
Nuclear de la Piteşti. Vă pot spune că din 2 decembrie 1996 
până la sfârşitul lunii martie a.c., unitatea l de la Cernavodă a 
livrat circa 12.860.000 MWh, la un factor de capacitate de 
88,4%, lunile ianuarie, februarie şi martie ale acestui an fiind 
caracterizate de un factor de disponibilitate de l-2%, ceea ce 
reQrezintă o depăşire a puterii nominale de 706,5 MW. 

In ceea ce priveşte lucrările de la unitatea a doua, acestea 
sunt pe jumătate finalizate, costurile ridicându-se până în 
prezent la 650 milioane de dolari. Pentru finalizarea acestora 

mai sunt necesare l 00 de milioane de dolari. ln timp ce vor
bim, la unitatea 2 Cernavodă se montează canalele de com
bustibil (miezul reactorului). Echipele canadiene (AECL) care 
asistă la aceste lucrări vor pleca în iunie pentru a consilia 
construcţia primei centrale de tip CANDU din China. 

ln legătură cu Fabrica de la Piteşti precizez că produce 100 
de tone de combustibil pe an, respectiv necesarul pentru 
funcţionarea grupului de la Cernavodă. Tehnologia este con
cepută în România şi a fos.t revizui ta împreună cu firmele ca
nadiene. Fabrica a fost certificată ca producător de combusti
bil de tip CANDU. De asemenea. fabrica îşi poate oricând 
dubla capacitatea printr-un minimum de investiţii. 

- Tot pentru clarilicarea unei teme de mare actualitate, 
vil rugllm sA precizaţi ce modalităţi de înlăturare a mo
nopolului CONEL sunt preconizate pentru perioada lme• 
diat următoare? 

- Trebuie sa pornim de la faptul că, în prezent, nu există o 
piaţă a energiei în România, aşa cum există în alte ţări. Prac
tic, noi producem energie la un preţ mic, dar o livră~ către 

• 

CONEL, care îi măreşte pretul pentru a echilibra deficitul 
propriu . Solutia va veni, probabil, o dată cu "spargerea" 
CONEL în mai multe societăţi autonome de producţie. 

S-a făcut un pas în această direeţie o dată cu înfiinţarea, 
prin Ordonanţă de Urgentă, a Agenţiei Naţionale de Regle
mentare în Energetică(ANRE), la sfârşitul lui decembrie 1998. 
Se speră că ANRE va pune ordine în cadrul acestei piete emer
gente. Oricum, se simte nevoia unei legi a energiei nucleare. 

- În încheiere, d-le Chirică, ce perspective au lucrările 
de la Cernavodă? 

• Există şanse de a încheia un acord de împrumut pentru 
finanţarea lucrărilor de la unitatei a doua. ln acest caz, proiectul 
ar putea fi terminat în 4 ani. Aici aş dori să men1ionez că fon
durile folosite până acum şi cele care vor fi folosite în viitor nu 
provin de la Banca Mondială, al cărei statut nu-i permite să 
finanţeze lucrări la centrale nucleare, ci vor fi asigurate prin 
bugetul de stat şi de pe piaţa internaţională privată. 

A consemnat Al. Brateş 

Capacitatea industriei românesti de participare la 
c9ntinuarea programului nuclear - 1998 

Infrastructura n11clear/1 este eva/ruzt/1 la peste 4 miliarde 
USD. Intreprinderi fntregi aufost·"gândite" n11mai pentru 
sectorul nuclear, c11m mnt: FECNE SA, ICN Piteşti, FCN 
Piteşti, ROMAG, CITON, iar reconversia/adaptarea la 
cerin/ele mult mai reduse ale pieţei actuale le creeaz;ll aces
tor fntreprinderi deosebit de mari probleme. Tehnologii de 
v/Jrf au fost achiziţionate de la firme dt prestigiii şi asimi• 
late integral. Au fost puse la punct tehnologii de vârf origi
nale, rezultat al cercetlirii romilneşti, cum este tehnologia 
de fabricare şi recuperare a apei grele. Dotaţii speciale au 
fnustrat aceste fntreprinderi c11 potenţe neegalate fn tot sud• 
estul Europei. 

Probleme actuale ale industriei 
nucleare române 

Pierderi materiale ,1 de speclali,ti 
Conform estimărilor UNIR, pentru circa 200 de întreprin

deri principale, în perioada 1_989-1998 s-au înregistrat urmă
toarele pierderi: 

- pierderi materiale numai la Unitatea 2, circa 10 milioane de 
USD· 

- pierderi materiale la Unităţile 3-5, de circa 15 milioane de 
USD; 

- pietderile de specialişti, fo producţia destinată sectorului 
nuclear, cifrate la un total de peste 12.000 de specialişti. Astfel 
industria nucleară a pierdut până la această oră peste 1500 de 
cadre superioare, peste 2000 de tehnicieni şi peste 8000 de 
muncitori calificaţi. 

In multe întreprinderi, personalul specializai în produse pen
tru sectorul nuclear a fost disponibilizai sau redistribuit în alre 
sectoare convenţionale. 

Fenomenul de dezintegrare crescândă a structurilor indus
triale nucleare este în plin proces de accelerare. 

Procesul actual de privatizare se dovedeşte că nu ţine seama 
de caracterul strategic al "nuclearului". Un exemplu: recenta 
achiziţionare a pachetului majoritar de acţiuni al societăţilor 
IMGB SA (80%) şi FECNE SA (51%) de către grupul 
transnaţional KVAERNER. FECNE SA (Fabrica de Echipa
mente pentru Centrale Nucleare Electrice) a fosr special con
struită pentru a susţine dezvoltarea energeticii nucleare în 
România. Aici s-au implementat tehnologii speciale (de la Bab
cock & Wilcox) pentru fabricarea generatorilor de abur, a ca
landriei, a ecluulor de echipamente şi personal şi a altor schim
bătoare de căldură nucleare.1n acest gen de situaţii, credem că 
cel puţin ar fi trebuit să fie prevăzute o serie de clanu speciale 
legate de ace. I subiect, în contactul dintre FPS şi grupul 
KVAERNER. 

Investiţii nefinalizate 
O serie de obiective de investiţii, necesare unui Program Nu

clear, sunt încă nefinalizate. Amintim: ZIROM SA (fabricare 
lingouri de titan şi zirconiu); GRANTMETAL SA (fabricare ţevi 
de titan şi zircalloy) - la acestea produsele se aşteaptă a fi com
petitive internaţional, RAAN-ROMAG (al patrulea modul de apă 
grea), ICSI RM.V: (recuperare tritiu), REPUBLICA SA (ţevi inox 
lungi, destinare condensatoarelor CNE) etc. Acestea confirmă 
lipsa unei coordonări la nivel guvernamental, lipsa unui Program 
Nuclear sau a unei Strategii Nucleare. 

Echipamente pentru care nu mal există 
producători potenţiali calificaţi 
Este cazul agregatelor de condiţionare a aerului, concepute 

şi fabricate de ICPAIUC SA (actualmente privatizată, necotată 

nici măcar pe p iaţ a RASDAQ, şi cu speci alişti " plecaţ i") JCMA 
SA. 1n acest moment sectorul este complet descoperit pentru 
Unitatea 2, neexistând un potenţ ia l real de fumizare de aseme' 
nea echipamente de complexitate relativ redusă. Foane proba
bil aceste echipamente vor fi procurate din impon pentru Uni
tatea 2. 

Cheltuieli exagerate de producţie 
Există, din păcate, nu putine situaţii când echipamente şi 

materiale indigene sunt mai scumpe decât cele din import. E
xemple: robinetele de la UPET SA Târgovişte; ţevile de la PE
TROTUB SA ş.a. Se impune stringent reducerea chelruielilor 
de ~rodueţie, ca prioritate în procesul de restructurare a între
prinderilor. ln contrast există şi situaţii când calitatea justifică 
preţul mai mare. Exemplu: chitu) thiokolic livrat de OLTCHIM 
SA. 

Cercetarea-dezvoltarea 
Potenţialul de cercetare/dezvoltare este de departe cel mai ne

glijat de către Guvern. De altfel pierderile de specialişti ("brain
drain ") cele mai însemnate se înregistrează în acest sector. 

Astfel în IFA-IFIN, prin sistarea comenzilor pentru U2-5 "Ac
tivitatta dt micorproduc(ie CNE a fost fntrerupt/1". De aseme
nea, atelierul de proiectare cabluri nucleare al JCME SA a fost 
desfiinţai şi personalul a atins valoarea critică. Situatie similară 
şi cu specialiştii de la UPET SA, MTS SA, Tg, Secuiesc. 

Din cele 16 instalaţii de cercetare-dezvoltare şi testare de in
teres naţional, aprobate prin H.G. nr. 400/4.08.1997, 8 instalaţii 
(50%) aparţin domeniului nuclearo-energetic, fiind în bună parte 
nefolosite, tocmai datorilă stagnării lucrărilor de investit ii la obiec
tivele nucleare. 

Stocuri de materiale 
Sunt întreprinderi care încă mai deţii! imponante stocuri de 

materii prime de calitate nucleară, pe care încă nu vor să le aban
doneze, cu toate cheltuielile de stocuri supranormative sau de 
conservare implicate, în speranţa că în curând le vor putea utiliza 
cu beneficii imponante. Exemple: FECNE SA dispune de corn· 
ponente pentru generatorii de abur, schimbătoare de cAldură ale 
Unităţii 3; VULCAN SA dispune pentru Unitatea 2 de materiale 
pentru fitinguri nucleare şi nenucleare etc. 

Trebuie semnalat şi că. qu de puţine ori, materiale de calitate 
nucleară au fost folosite pentru comenzi convenţionale nenucle
are, evident din lipsa unei perspective a producţiei nucleare. 

Asigurarea calităţii 
Se remarcă în continuare o cr~tere sensibilii a numărului 

Intreprinderilor cu autorizări lSO 9000; majoritatea a
cestora au deja implementat acest sistem. 

Din păcate se neglijează sistemul AQ prin NRAC-AQ-04 
(unele întreprinderi au renunţat deja la acest sistem), care este 
mult mai precis şi bine pus la punct decât ISO 9000. 

Se mai remarcă o diversificare: tot mai multe întreprinderi 
au mai multe autorizări: de fabricatie, de procurare, de proiec
tare etc. Semnalul este unul tipic al economiei de piaţă. 

Ce s-ar putea face în continuare 
AstăZi, potentialul uman al industriei nucleare româneşti se 

ridică la un total de circa 1 O.OOO de specialişti, constând din circa 
2000 de cadre superioare, 1500 de tehnicieni şi circa 8000 de 
muncitori calificaţi. 

În numărul v11tor: 
Inginerii şi managementul 

Potenţialul de produeţ ie al industriei nucleare române~ti , la 
nivelul anului 1998, se ridica la minimum 150 de milioane de 
USD anual , cu posibilitnţi reale de creştere în conditiile rede
mar:nii investitiilor. 

Disponibilitatea pentru relansare 
Toate întreprinderile chestionate şi-au manifestat <iisponibili

tatea pentru participarea la o eventuală relansare a Programului 
Nuclear. 

Totuşi, esre de menţionat că subven1iile solicitate de întreprin
derile chestionate (exclusiv cele pentru combustibilul nuclear şi 
apă grea) se ridică la circa 10 milioane de USD (necesare ri
dicării calitătii produselor şi serviciilor la nivelul mondial). 

Lucru imponant: o serie de întreprinderi şi-au declarat dis
ponibilitatea de a cofinanţa Unităţile 2-5, prin produse şi ser
vicii, cu recuperarea investiţiilor după punerea în functiune a 
acestor unilăţi. 

La întrebarea: "Cât din infrastructura realizalli mai trebuie 
pAstratii?" se poate răspunde numai în funcţie de politica eco
nomică guvernamentală. 

ln economia oricărei ţări există sectoare strategice. Sectoare 
ce beneficiază de programe pe termen lung, sectoare ce benefi• 
ciază de facilităţi de dezvoltare sau un fond minim de 
supravieţuire, într-un cuvânt, sectoare favorizate. 

AstăZi, în lipsa unei Strategii nucleare guvernamentale se 
conturează o situaţie deosebii de critică: dezintegrarea infrastruc• 
turii industriale nucleare. UNIR apreciază că ar fi necesara o lege 
nucleară, sau un alt act normativ similar, ce să asigure o 
"protecţie în adâncime" a industriei nucleare; aceasta înseam
nă că un număr de întreprinderi, de imponan1ă absolut strategică, 
considerate "cheie'', să-l numim "Eşalonul!", vor trebui să con
serve nu numai "know-how"-uJ. dar şi dotaţiile, producţia mi
nimă şi personalul specializat. 
Urmează "Eşalonul II", cu întreprinderi de imponanţă eco

nomică deosebită, profilul de fabricaţie fiind validat de tendinţele 
similare pe plan mondial sau necesităţi interne stringente. 

"Eşalonul III" ar fi constituit din întreprinderi de importantă 
economică, ce ar fi suSţinute şi de stat numai în măsura în care 
acestea au posibilităti reale de redresare şi funcţionare rentabilă. 

"Eşalonul IV", evident compus din restul întreprinderilor cu 
implicare în sectorul nuclear, dar care nu se dovedesc a fi ren
tabile, posedă dotaţii învechite moral şi fizic. 

Finanţarea acestei restructurări ar trebui sa se facă prin consti
tui~ unui fond de protecţie şi dezvoltare a industriei nucle
are ce ar urma să fie alimentat cu: 

- circa 10% din fondul de dezvoltare al SN Nuclearoelectrica 
SA, fond similar celui de dezvoltare al fostului RENEL; 

- credite obţinute de Banca Naţională prin emiterea pe piaţă 
locală şi internaţională a unui set de "Nuclear Bonds", ce să fie 
răscumpărate după intrarea în exploatare a noilor unităţi nucle
are de la CNE Cernavodă; 

- o cotă de 40-60% din încasările obţinute de stat la vânzarea 
unor active sau întreprinderi ce au făcut parte din infrastructura 
industrială nucleară, în care s-a investit pentru do1a1ii speciale 
pentru nuclear, pentru achiziţionarea unor tehnologii şi materi
ale nucleare; 

- o anumită sumă de la bugetul de stat. 
In concluzie, energetica nucleară trebuie să fie plasată pe locul 

normal, deloc în plan secundar, într-o combinaţie annonioasă de 
alre surse energetice. România încă poate să construiască CNE 
modeme, dar este foarte clar că este absolut necesară existenţa 
unei acţiuni politice pentru ca alternativa nucleară sil-şi 
găsească locul firesc în dezvoltarea socio-economică a 
României mileniului 3. 

H. Mocanu, preşedinte executiv UNIR 



Mai menţionam că reforma industriei electrice implică 
mai multe decizii politice, definitorii pentru poziţia pu
terii în raport cu sectorul: dacă cea mai mare parte a 
patrimoniului fostei regii devine proprietate de stat pri
vată, deci privatizabilă în continuare, prin vânzare, 
funcţia de instrument politic, sus-menţionată, va dispărea 
şi, totodată, structurile sale ar ieşi de sub autoritatea MIC, 
trecând sub cea a FPS, cu implica\ii]e aferente; rolul său 
în politica socială - subvenţionarea consumului 
populaţiei - de asemenea va dispărea; se acutizează apoi 
problema arieratelor proprii, în special în domeniul ban
car. Mai trebuie clarificat comportamentul impus unei 
companii cu capital privat, aflată ca placă turnantă între 
întreprinderile de stat mari consumatoare de energie, dar 
rău-platnice. Cum vor fi trataţi, în viitor, consumatorii 
dificili? Cine va fi amator să cumpere active ale unei 
companii aflate în vârtejul blocajului financiar? în plus, 
aminteam şi de o serie de probleme tehnice şi funcţionale 
interne, care trebuie rezolvate concomitent cu opţiunile 
politice fundamentale, pentru a asigura funcţionarea si
gură şi eficientă a sistemului, încnoile sale condiţii. 

Reformarea industrief electrice, 
probă de îndemânare si viteză ... 
variabilă ' 
Ca şi alte entităţi din sectorul energetic, Compania 

Naţională de Electricitate a constituit 

obiectul unei prime etape de restructurare, dispusă (nu
mai) de Guvern, urmată de protestele sindicale de rigoare 
şi, pentru a nu i se aplica zicala cu rima la Mărie, a purces 
la edificarea noilor sale structuri (cam stufoase în direc
tori, după cum apreciau chiar voci din guvern) şi la 
reaşezări de preţuri în dipolul economie-locuinţe. 
Reaşezările tarifare care ar putea conduce la o ieftinire a 
preţului mediu au stârnit reacţii contradictorii, mai ales în 
presă ,'ii parlament. Dar orice progres în eliminarea 
subvenţiilor încrucişate este nom1al şi benefic, după cum 
este normal ca energia "en detail" să coste mai mult decât 
cea vândută "en gros". Sigur că, dacă puterea doreşte să 
subvenţioneze energia consumată de locuinţele celor să
raci, trebuie să o facă similar celorlalte ajutoare, adică de 
la buget. Este interesant de văzut dacă industria, trans
portul, comerţul etc. care beneficiază de tarife în 
descreştere (în USD) la electricitate vor diminua cores
punzător, în timp, preţurile mărfurilor şi serviciilor pe care 
le oferă. Anunţatele ieftiniri din industria lignitului pot fi 
considerate ca nesemnificative; despre alte consecinţe 
pozitiv.e n-am auzit. Se ştie însă că, în anii trecuţi, dacă 
preţul electricităţii creştea. să zicem, cu 10%, preţurile 
produselor se majorau tot cu I 0% sau chiar mai mult, fără 
a se ţine seamă de ponderea efectivă a electricităţii în to
talul costurilor de producţie. 

Cum, de fapt, toată lumea este consumatoare de ener
gie, se aşteaptă cu interes momentul în care noua struc
turare a sectorului se va reflecta favorabil în piaţa 
electricităţii, în pofida diverselor casandre. 

Totuşi, prin segmentarea de fond a componentelor 
companiei - producţie nucleară, producţie termo, 
producţie hidro, transport, distribuţie - va dispărea 
"oala comună" şi, prin activarea centrelor de cost şi 
de profit, vor fi explicitate, în sfârşit, costurile afe
rente fiecărei activită\i şi fiecărei unităţi în parte. 
Aflarea costurilor reale ar trebui să fie urmată ime
diat de o evaluare a posibilităţilor de diminuare a 
lor, respectiv de eliminarea cheltuielilor care gre
veazăasupra preţurilor. Desigur, cu o grijă susţinută 
faţă de siguranţa în funcţionare a sistemului ener
getic naţional. 

Mai este o chestiune. În ultimele decenii, acest 
sistem a fost, cu voie sau de nevoie, obiectul unor 
comenzi (lozi°"i!) cu caracter supraprioritar, care 
au lipsit managerii din centrale şi reţele de ca
pacitatea de a se ocupa în mod echilibrat de toate 
aspectele specifice acestei industrii. Ca LLrmare, 
unele din ele au fost chiar neglijate, cu 
consecinţe evidenţiabile pe termen lung. Este 
vorba nu numai de preocupare ca atare, ci şi de 
alocarea fondurilor de investiţii, reparaţii şi 
producţie. Astfel, au fost în anii '80 comen
zile de a se produce şi asiguraNârfuri de pu-
tere cât mai înalte, de a fumiza cât mai multă 
energie industriei, cu preţul sacrificării 
populaţiei, de a utiliza la maximum cen
tralele pe cărbune. în deceniul '90 au apărut, 
ca probleme, clienţii rău-platnici şi bloca
jul financiar, dificultăţile legate de aprovi-

zionarea de iarnă cu hidrocarburi, insta
bilitatea structurilor de conducere cen-
trale şi locale. Un exemplu de capitol 
neglijat timp îndelungat este acela al 
consumurilor proprii tehnologice, 
atât la producţie cât şi la transport şi 
distribuţie, iar priorităţile de mai sus 
şi precaritatea disponibiliăţilor 
materiale şi financiare, combinate 
cu îmbătrânirea echipamentelor, 
nu au constituit întotdeauna o 
justificare suficient de temeinică 
pentru lipsa de realizări notabile 
(şi de perspectivă!) în această 

direcţie. Mai pot fi menţionate, în această enumerare, 
diluarea în timp a interesului furnizorilor de electrici
tate şi căldură pentru conservarea energiei, dificultă\ile 
legate de alimentarea cu apă de răcire şi de adaos a ter
mocentrale lor, degradarea echipamentelor ,i 
construc\iilor la unele microhidrocentrale ş.a. 

Poate că a sosit acum momentul ca fiecare din marile 
filiale şi formaţiuni, apărute în umia restructurării, să-şi 
inventarieze problemele specifice şi să le asigure o tratare 
adecvată care, în mod cert. se va regăsi favorabil în cos
turi şi în indicatorii de siguranţă, prin direcţionări raţionale 
ale fondurilor disponibile. Totodata, o diversificare a 
activitătilorîn beneficiul clientelei se va renecta favorabil 
în încasări i în imaginea publică a companiei. 

O nouă posibilă abordare a 
serviciului public energetic 
Ani la rând, punctul de vedere oficial a susţinut 

menţinerea activităţilor de bază- producţie, transport, 
distribuţie- preponderent în sarcina statului, cu o par
ticipare foarte redusă a capitalului privat; prin urmare, 
activităţile su„ort şi cele auxiliare ar fi trebuit extema
lizate, în vederea intrării lor în economia concurenţială. 
Acum, în noua viziune strategică, producţia şi distribuţia 
se preconizează a fi, în final, cel puţin parţial, privati
zate. În acest caz, mai este actuală perseverenţa în sepa
rarea acestora di:.unele activităţi secundare. care pot fi 
desfăşurate, practic, cu acelaşi personal şi care, fiind fa
vorabile clienţilor, pot deveni foarte rentabile? 
Să exemplificăm. Furnizorul de electricitate- ca, de 

altfel, toţi furnizorii de utilităţi - nu intervine în 
instalaţiile aflate în aval de contoarele de decontare; a
cestea, denumite instalaţii interioare, aparţin efectiv con
sumatorilor şi îi interesează pe furnizori numai în măsu
ra în care pot influenţa negativ instalaţiile şi reţelele ex
terioare. Firme de execuţie a instala\iilor interioare sunt 
destul de multe, dar acestea sunt interesate numai de 
lucrările noi. Astfel că, de întreţinerea şi repararea 
celor existente, mai ales a celor din locuinţe, o dată cu 
dispari\ia (inclusiv biologică) a meşteşugarilor nu se mai 
ocupă nimeni sau numai amatorii, mulţi lipsiţi de 
pregătirea necesară. O priză de curent dacă se defectea
ză nu are cine să o repare, de pildă cea la care a fost 
racordată o maşină modernă de spălat, caz destul de 
frecvent şi care a adus multe necazuri; numeroase apar
tamente de bloc au aparatura şi conductoarele dimen
sionate după nomiele din "anii lumină". Acestea nu ac
ceptă receptoarele performante intrate în uz în ultimul 
timp, rezultând perturbări şi chiar începuturi de incen
diu. Deci, există o largă piaţă de servicii pentru aceste 
instala\ii interioare, pe care nu o acoperă nimeni. Ce ar 
fi dacă, în materie, s-ar practica abonamente, nu numai 
pentru fumizarea electricităţii, dar şi pentru "service
ul" instalatiilor aparţinând abonaţilor? Cititorii-în
casatori ai CONEL (deveniţi, în timp, mai docţi) ar ve
rifica şi, chiar, ar diagnostica aceste instalaţii, eventual 
ar prelua anumite doleanţe ale abonaţilor - extinderi, 
modernizări, adaptări etc. - şi, pentru sume modice, i-ar 
scăpa de necazuri, oferindu-le servicii sigure şi eficiente. 

Un alt domeniu care ar.putea fi dezvoltat este cel al 
consultanţei energetice. In trecutul nu prea îndepărtat, 
un astfel de serviciu a mai fost prestat, într-o anumită 
măsură, de furnizorii de electricitate dar, aşa cum am 
mai arătat, a intrat, treptat, într-un con de umbră. 

În fond, energie mai ieftină nu înse_amnă, neapărat, 
numai tarife mai mici. De fapt, energia consumată 
serveşte realizării unor produse sau servicii; dacă, cu 
aceleaşi cheltuieli pentru energic, beneficiarii obţin 
mai multe produse sau cantităţi de servicii, ei o vor 
percepe ca fiind mai ieftină. Cine, însă, îi poate în vă\a 
pe consumatori să folosească mai eficient energia? Cei 
calificaţi şi care au experienţa în domeniu - energe
ticienii, reprezentanţii furnizorului. Astfel va fi realizată 
mult-dorita colaborare furnizor-consumator, benefică 
ambelor părţi si chiar colectivită\ii (sub aspect ecologic, 
de exemplu) . În privinţa unor asemenea "servicii cola
terale" se poate desfăşura o listă cu multe categorii . Şi în 
prezent, CONEL mai are o prestaţie suplimentară: încasa
rea facturilor pentru Radio-difuziune. Să ne amintim că 
şi CFR şi-a anunţat intrarea într-un sector auxiliar, cel al 
telecomunicaţiilor. 

Claudiu-Viorel Săvulescu 

Societatea Inginerilor din Telecomunicaţii, prin 
1 Universitatea Permanentă de Telecomunicaţii - UNI

TEL - desfăşoară următoarele cursuri: 

1. Curs postuniversitar "Telecomunicaţii" pentru 
ingineri de telecomunicaţii; 

2. Curs de perfecţionare "Sisteme de telefonie mo-
bilă GSM" pentru studii medii şi superioare; 

3. Cursuri de calificare: 
- telefonist (centrale digitale); 
- electromecanic reţele de telecomunicaţii. 
Cursurile sunt certificate de Ministerul Educaţiei 

Naţionale sau lylinisterul Muncii şi Protecţiei Sociale, 
conform Legii lnvăţământului nr. 84/1995. 

------



Din Programul 
de manlfestari lehnlco-stiinţilice şi dezbateri tematice organizate 

de aocletllţll• profesionale din cadrul AGIA pe anul 1999 
- Proiect -

Nr. Denumirea manifestarii/ Data/perioada Responsabili/Organisme] 
crt. acţiunii sau dezbaterii şi locul colaboratoare I 

desfăşurării 

A. SOC.INGINERILOR DE TELECOMUNICAŢR (SITc) 
1. Ev~rea personalitaţll prof. aprilie SITc sub egida ASTA şi 
dr.ing.S.Enea şi contribuţia sa AGIA 
la dezvoltarea inv4flmAntului 

~::,: .~~:"""~u~s,:i~=c;n;:;=:"'.:•-, ş7;---,oct=om"'0n~·~•-~l7de°'mc-
comribufiile safe la dezvoltarea 
telefoniei" 
8. SOC.INGINERILOR FORESTIERI {SIF) 

, 1. Slmpozion:~Necesirarea unei 23 apnlie SIF-AGIR 
politici forestiere globale pen_tru ora 10.00 
gestionarea durabila a ţ,Adurilor Sala AG1R 

-

Salarii 
''africane'', 

preţuri 
occidentale 

şi relansarea BCOnomiei foresti9r9 Calea Victoriei 
in RomSnia" nr. 118 
2. Conferinţa:" AGIR- sodetate 20 mal 
neguvemamentafl deschlsA ora 18.00 
tuturor inginerilor f0f9stierl din Braşov 

,!!___~Ania" 
3. Slmpozion:"ExisUI fn RomAnia 10 sep1embrie 
o piatl a lemnului?" Piatra Neam! 
C. SOC.INGINERILOR MILITARI {SIM) 
1. Conferinta şi eKpozilie în 
domeniul educaţiei şf Instruirii: 
•1TEC'99" 
2. Simpozion:·Managementuf 
activitlţifor tehnico-economice 
Tnarmat1• 

3. A XXVI-a Sesiune de 
comunicări şwn11fice a 
Academiei Navale •Mircea 
cel Bătrân• 

aprilie 
Haga 
OLANDA 
aprilie-mai 
Academia 
Tehn.Milhara 

3-5 Iunie 
Constan1a 
Acad.Navală 

4. Consfătuirea nationala a 3-5 iunie 
cadrelor didactice care predau Constanţa 
reziS1en1a materialelor Acad.Navala 

SIF-AGlA/\Jniv.Braşov

Fac.de Silvicultură şi 
lndus1ria Lemnului 

SIF-AGIA 

NATO/Acad.Tehn.Mililară 

şlSIM 

Acad.Tehnică MIiitară/ 1 
SIM 

Academia Navala 
"Mircea cel Batrân" şi 
SIM 

Idem 

5. A XXIX-a Sesiune de 22-23 octombrie Acad.Tehni~ Militara şi 
comunîcari şlllnţlt1ce cu Acad.Tehnlca SIM 

~cipare lnterna~onalâ Militara,Bucuresti 
6 A XXXI-a Sesiune de 
comunicări ştiin11l1ce a Agenţiei 
de Cercetare pentru TehnicA 

octombrie Idem 
Cercul Mitilar 
Naţional ,Bucureşti 

şi Tehnoloall Militare 
7. Sesiunea de comunicări 
şlfinlihce a Academiei de 

! ~~~~;7 J~~!;!~~::!~eriana 
noiembrie 
Braşov 

l O. SOCJNGINERILOR TEXTILIŞTI (SIT) 
1. Dezbaleri profesionale cu 
tema:·fncotro indus/na 
romAneascA ?" 

2. Colocviu ştiinţific cu tema: 
•Asigurarea calitl/11 în industria 
l6Xtill• 

3. • TEHNOTEX 99" - Nou taţi 
fn industria textila: 
• Fibre cu caracterisl1Ci 
performante. element s1rategic 
de dezvol1are a sectorului textil 

• Strategii de promovare a 
potenţialului creativ românesc 
la • Comisia lntema~onala de 
Culoare ln Moda şi TeKtlte • 
(1MOO)" INTERCOLOR'g9. 
4. Ărlll-lea simpozion --
inlerna1ional • Creativitat6, 
tehnologie, marl<.eting • 

30 aprilie 
11 iunie 
24 şeplembr1e 
10 decembrie 
Sala AGIA 
Bd.Dacia nr.26 
iunie 
Sala AGIA 
Bd.Dacia nr .28 

Sem.I 
1NCOTP 
Bucureştf 

Sem.li 
Sala AGIA 
Bd.Dacia nr .26 

·27-28 sept. ··~ 29-30 sept 
Chi inau 

5. • Tendinfe şi realizSri in 30 sept. 
domeniul utila/9/or p,9zentate Sala AGIA 
fa a XIII-a Expozifie lntemaţionall Bd.Dacia nr .26 
de Maşini T6xtile - ITMA '99 • 
6. • Primul seminar int6maJionaJ 6-7 oei. 
de management şi schimblri laşi 
tehnologice • 

Acad.de Av.Ap.AA 
"Henri Coanda" Braşov şi 
SIM 

SIT-AGIA; MIC; MEN; 
ANSTI; FPS; patronate 

INCD Textile-Pielărie; 
Fac.de TeKlile-Pielarie 
taşi; SIT-AGIR/Catedra 
de managementul calităţi! 
din cadrul ASE Bucureşti 

INCO Textile- Pielarie.' 
SIT-AGIA 

JMOD/SIT·AGIA 

SIT-AGIA/Fac de Te~ 
Plelane laşl;Fac.lndustrie 
Uşaara-Univ.Tehnică a 
Repubhcu Moldova 
INCD Textile-Piefarie 
laşV SIT • AGIA 

Fac.de TeKtile- Pielarle 
las!/ SIT - AGIA 

~-· Pa=;~::~~~?a~e~NA OE 1~~1;Rs~~A (S~S~~~~)-~AG~l~A/7M~;n7;s~te-,u71--, 

mesei rotunde:" Economis/r9a Lucrarilor Publice: APER 
I anemiei electrice ş1 termice • 
I 2. Panicipare 1a organizarea 

• Simpozionului Naţional de 
T~hnica Tensiuni/or Tnalte • 

NOTĂ: 

21 şi 28 oct SRE-AGIR/ Academia 
Romănă;Unlv .Pohlehflică 
8UCL!_f!Ş_tij.9_9NEL 

Membrii AGIA care doresc s6 participe la anumite activitaJiţl din 
acHI program suni rugaţi si la legătura cu aocletllţlle 

organliatoare, pentru• primi Informaţii exacte fi definltlve privind 
locul fi data/ora de deslăfUrate a manllestArll respective. 
Programele celorialte societăţi profesionale din cadrul AGIA vor tl 
publicate ln " Univers ingineresc" pe măsură ce vor fi prlml1e. 

Sondajele arată că româ
nii se tem în primul rând 
de creşterea generalizată a 
preţurilor, de "inamicul 
public numărul unu", 
adică de innaţie. Explozia 
preţurilor produce panică 
şi stres. Cei care şi-au 
strâns economiile "la cio
rap" au constatat cu dis
perare că le-au pierdut la 
ruleta preţurilor. Mulţi nu 
s-au ales cu nimic din a
goniseala lor de o viaţă. 
De când moneda ameri
cană a ajuns rapid (şi prin 
bunăvoin\a băieţilor de 
afaceri "cu ochi 
albaştri") la 15 .000 lei, 
după ce începuse anul un
deva la I 1-000 lei, 
preţurile au luat-o la vale 
în toată ţara. Produsele 
cotate direct îri "verzişori" 
îşi cresc valoarea. La cal
culatoare, pre\urile s-au 
majorat cu 20-30%, la 
aparate electrocasnice cu 
10-15%. Cafeaua şi ţi
gările s-au scumpit cu 
15%. Medicamentele din 
import vor fi mai scumpe 
cu 50%. Preţul la benzină 
va urca, din nou, de la 
8000 de lei litrul la nu
mai. .. 75 de cenţi! Este 
limpede că românii s-au 
săturat de preţurile 
că\ărătoare. Milioane de 
oameni necăji\i îşi fac so
coteli disperate: cât timp 
trebuie să muncească pen
tru a-şi putea cumpăra un 
televizor, o maşină de 
spălat, un aragaz? Dacă îşi 
cumpără o "roabă pe pa
tru roti", adică o Dacie, 
direct din fabrică, trebuie 
să muncească cel puţin 32 
de luni fără ca, în acest in
terval de timp, să ... 
mănânce, să plătească e
nergia, gazul, apa caldă, 
telefonul şi impozitul pe 
locuinţă. Derutaţi sunt şi 
mulţi din cei care şi-au de
pus cele 28.000 de miliar
de de lei în bănci şi care 
prin dobânzi "acoperi
toare" le protejau 

Comisia UE a lansat apeluri pentru propuneri de proiecte în cadrul 
Programului <;adru V, între care 

IMPROVING THE QUALITY OF LIFE AND MANAGEMENT OF LIVING 
RESOURCES 

http://fernirc.imm.ro/Qlife_htm 
http://www.cordis.lu/fp5 
http://www.mct.ro 
Pentru Programul specific "Calitatea vieţii şi managementul resurselor vii", docu

mentele fmale de lucru, necesare cercetătorilor în vederea pregătirii participării (progra
mul de lucru, ghidul pentru aplicanţi, textele solicitărilor de propuneri, manualul de eva
luare a propunerilor ş.a) pot fi obţinute atât de pe INTERNET, cât şi de la Agenţia Naţională 
pentru Ştiinţă, Tehnologie şi Inovare (pe diskete noi, fonnatate de 3 1/2"')_ Cercetătorii 
interesa\i să participe la Program se pot înscrie în baza de date l! UE, utilizând serviciul 
"Expressions of lnterest" (Eol) de la adresa CORDJS de mai sus. 1n acest mod se pol lansa 
oferte proprii de propuneri pentru proiecte de cercetare, pe baza cărora persoanele înscrise 
pot fi contactate de potenţiali colaboratori şi îşi pot găsi partenerii necesari pentru elabo
rarea în comun de proiecte. 

Întrucât Comisia Europeană asigură fmanţare numai proiectelor desfăşurate în cadrul 
consorţiilor transnaţionale, găsirea partenerilor reprezintă primul şi cel mai important pas. 

Coordonare Program Calitatea Vieţii şi Managementul Resurselor Vii: 
Viorel Vulturescu, e-mail: vvultur@scoul.mct.ro 
Coordonare generală Programul Cadru V: 
Mircea Sbârnă, e-mail: msbama@scoul.mct.ro 

economiile. În timp ce în 
firmele occidentale perfor
mante a triumfat concepwl 
"Să munceşti vesel" şi 
managerii sunt preocupaţi 
ca salariaţii să-şi îndrepte 
gândul numai la munca 
lor, la noi gândurile 
"negre" sunt acaparate de 
necazurile zilnice: ce voi 
da la copii de mâncare, cu 
ce bani le voi cumpăra 
haine, căf\i şi caiete, cu ce 
voi pl_ăti între\inerea? 
După 10 ani de pustietoare 
tranziţie, şi mai ales după 
grava depreciere a mone
dei naţionale din a doua 
decadă a lunii martie, 
puterea de cumpărare a 
populaţiei a scăzut cu pes
te 40%_ Consumul mediu 
de came sau preparate din 
carne s-a prăbuşii la 57 
grame pe zi, adică cât două 
felii de parizer! Speriate de 
facturile energetice, multe 
asociaţii de locatari şi-au 
sudat de bunăvoie calo
riferele. În mediul rural, în 
8 judeţe din sudul ţarii 
s-au vândut în iarna aceas
ta de 20 de ori mai puţini 
cărbuni şi" de 5 ori mai 
pu\ine lemne ca în sezonul 
trecut! 

Eugen Râpă 

Revista Română de 
Mecanică Fină & Optică, 
nr_ 13 i 14/1998,editatăde 
Asociaţia de Mecarjcă Fină 
& Optică- AM FOR şi In
stitutul Naţional de Cerce
tare-Dezvoltare pentru 
Mecanică Fină - CEFIN 
aduce în atenria cititorilor 
interesante articole de spe
cialitate din domeniile teh
nologiilor şi aparatelor de 
mecanică fină, optoelec
tronicii, actionărilor în 
mecanică fină şi ingineriei 
optice_ 

Buletinul ARACO, nr. 
8/199<,, prezintă Protocolul 
încheiat între Ministerul 
Muncii şi Protectiei Sociale 
şi ARACO privind luarea 
unor măsuri care să ofere o 
mai bună proteeţie a 
agenţilor economici români 
care lucrează pe piaţa ger
mană de construcţii_ De 
asemenea, se face o trecere 
în revistă a programului târ
gurilor internaţionale ale 
constructorilor din cursul 
semestrului 2/1999. 

Din cuprinsul revistei 
Energetica, nr. 1/1999, 
reţinem articolele: "Un 
model dinamic pentru o 
instalaţie de turbine c1J 
gaze", "Metoda de cal<ful 
privind respectarea cu co -
tur,i minime a normelor pen
tru emisiile de SO, la ter
mocentralele CONEL pe 
cărbune" şi "Contribuţii la 
rezolvarea unor probleme 
de dimensionare a izolaţiei 

• Disponibilitate. contracte cu agenţi eco-
Consiliul Investitorilor nomici, indiferent de 
Străini din România forma de proprietate, 
şi-a declarat public dis- pentru concesionări şi 
ponibilitatea de a parti- derularea unor acţiuni 
cipa activ, prin fonduri comune de inter,es 
consistente, la realizarea cetă\enesc. 
unor proiecte menite să • Program. Uniunea 
modernizeze infraslruc- Generală a Industriaşilor 
turile din ţara noastră, din România - UGJR 
precum şi o serie de în- 1903 a întocmit primul 
treprinderi industriale. program de dezvoltare 
Principala piedică în re- zonală - "UNICUS" -
alizarea unor astfel de care are în vedere o arie 
investiţii este - după cuprinzătoare de 
opinia Consiliului - acţiurre, respectiv 
legislaţia actuală; insta- judeţele Călăraşi, Giur-
bilă şi stufoasă. ln mo- giu şi Ilfov_ Programul 
mentul în care se va vizează materializarea 
pune ordine în acest do- unor proiecte concrete 
meniu va deveni posibil în domeniile transportu-

- să se perfecteze înţe- lui, industriei, agricul-
legeri corespunzătoare turii, construcţiilor. Se 
pentru investiţii de mini- estimează că prin apli-
mum un miliard de do- carea acestui program se 
!ari anual. vor crea circa 250.000 

• Lege. În Senatul locuri de muncă până în 
României se fmalizează anul 2002. 
Legea administraţid • Atestare. Una din 
publice locale, act nor- numeroasele atestări ale 
mativ care condi\io- capacităţii inginerilor şi 
n~ază - în bună măsură - a altor specialişti de a re- J 
dezvoltarea economico- aliza produse competi-
socială în profil teritori- tive, inclusiv pentru ex-
al. Sunt stipulate mo- port, o constituie acor-
dalită\i armonizate cu darea certificatului de 
standardele Uniunii Eu- acreditare conform 
ropene pentru o reală normelor UE lnstitutu-
descentralizare econo- lui National de Cerce-
mică, primăriile şi con- tare-Dezvoltare pentru 
silii le locale fiind inves- Maşini şi lnstala\ii des-
lile cu drepturi largi, în tinate Agriculturii şi In-
special în privinţa · dez, , -' dustr;ei Alimentare. Fe
voltării si modernizăt.i.1 · li'Citâri Si un drum cât 
unităţilor de utiliţate mai scurt al rezultatelor 
publică. De asemenea, creaţiei tehnico-ştiin-
au dreptul să încheie \ifice spre produqie! 

------- __,! 

la linii electrice aeriene cu 
tensiunea nominală de 400 
kV"_ 

Revista Dialog textil nr. 
3/1999 prezintă noutăţi 
referitoare la microfibre şi 
fibre neinflamabile. pro
grame pentru proiectarea 
tehnologiilor de filare a 
bumbacului, precum şi o 
analiză previzionară a mile
niului trei în vestimentaţia 
feminină. 

Piaţa financiară prezintă 
în numărul din luna martie 
1999 o dezbatere pe mar
ginea bugetului anului 
1999. evoluţiile producţiei 
industriale'şi ale industriei 
prelucrătoare în anul 1998, 
mirajul b~nilor electronici 
şi dilemele restructurării 
Bancorex. 
Numărul 11 al publicaţiei 

Tribuna construcpilor 
aduce în discuţie proiectele 
finantate în România de 
Banca Europeană de 
Investiţii, informatica în 
construeţii, racordarea 
României la marile cori
doare europene şi desfă
şurarea Târgului interna
\ional AQUA THERM '99. 

Revista Ordinului Ingi
nerilor din Portugalia, lnge
nium, prezintă în numărul 
din luna februarie 1999 ar
ticole dedicate dezvolţării 
durabile, energiei, agricul
turii, mineritului şi 
constructiilor civile. 

Din sumarul revistei de 

politică, cultură, economie 
şi ştiinţă, Deutschland, nr. 
1/1999, reţinem interviul cu 
cancelarul Gerhard Schrii
der, precum şi articolele 
dedicate garantării şi creării 
de locuri de muncă, desco
peririlor şi inovaţiilor se
colului în Germania. Deo
sebit de interesante sunt 
noutăţile ştiintifice vizând 
energiile regenerative, neu
roinformatica, fizica cuan
tică'. multimedia şi domeni
ul medical. 

Revista Asociaţiei Româ
ne a Antreprenorilor de 
Construcţii, Antre1,re
norul, nr. 2/1999, prezintă 
soluţii noi pentru contoriza
rea individuală a energiei 
tennice, avantajele utilizării 
materialelor geosintetice în 
lucrările de construcţii, pre
cum si sistemele Bosch de 
găurii cu diamant. 

Din.cuprinsul revistei In
dustria textilă nr_ 4/1998, 
editată de Institutul 
Naţional de Cercetare-Dez
voltare pentru Textile şi 
Pielărie, spicuim articolele: 
"Caracteristici specifice ţe
săturilor elastice din dome
niul medical şi metode de 
determinare a acestora", 
"Criterii şi posibilităţi de 
selecţionare pentru noi 
coloranţi sintetizaţi" şi "De
colorarea apelor uzate cu 
apă oxigenată şi lJV"_ 

lng. Georgiana Dumitru 
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Aşa că se preconiz.ează o 
nouă "ajustare de aliniere" prin 
O.U.G. nr. 36 din 12 decem
brie I 998 pentru protecţia ce
lor peste IO.OOO de persoane 
care vor fi concediate în 
curând. Este o comedie a ab
surdului, de un cinism de ne
imagina~ chiar şi într-o ţarAa 
junglei! 

Să mă explic. În ultima 
vreme, mass-media, ca fapt 
pozitiv, ne infonna insistent că 
SNP are un profil brut de 2000 
miliarde lei, că a descoperit 
rezerve uriaşe de petrol şi gaze 
în Marea Neagră, că a conce
sionat circa 25.000 kmp în 
Kazahstan, că va moderniza 
circa 60 s1a1ii PECO, că ·va 
cumpăra Combinatul Chimic 
Işalniţa, că-şi dezvoltă patri
moniul prin construcţia de se
dii şi vile modeme ş.a. 

Rezultă că, practic, SNP 
sfidează destinul care i se sta
bilise, aşa că trebuie reorgani
zată rapid pentru că a devenit 
foarte atrăgătoare pentru zeci 
de afacerişti de marcă, 
interesaţi de profituri, nu însă 
şi de salariaţii SNP, de care tre· 
buie să se ocupe Guvernul, 
care dacă a găsit soluţii pentru 
circa 1,2 milioane de şomeri, 
va mai găsi şi pentru încă câte
va zeci de mii de dispo
nibilizaţi din SNP. 

Este de-a dreptul inadmisi
bil şi nu mai putem accepta 
"pilulele amare" pe care le 
înghiţim cu naivitate! 

Industria petrolului este 
zestrea ţarii, de care trebuie să 
beneficieze în primul rând 
cetăţenii ţarii. Ea este şi poate 
fi mai eficientă, în condiţiile 
unui management performant 
care să valorifice, în principal, 
resursele interne ale ţării, fără 
a exclude know-how de im
port, împrumuturi interna
ţionale şi alte forme de coope
rare, dar fără a neglija prote
jarea interesului naţional! 

SNP Petrom are alte 
priorităţi acum, nu să producă 

Reforma 
înSNP

''productie'' 
de someri? 

' şomeri, priorităţi care, dimpo• 
trivă, pot genera locuri de 

muncă. despre care am 
scris în Ul nr. 4/ 

1999. 
Am fos1 şi 

suntem into
xicaţi că în
registrăm o 
productivi

tale mai 
mică 

de 3-4 ori ca în firme 
similare, dar se uită că 

veniturile salariaţilor sunt de 
20-30 ori mai mici. Din punct 
de vedere al costurilor nu este 
relevant câte persoane fac o lu
crare, o operaţie, un produs, ci 
cât costă manopera respectivă. 
Nu facem protecţie socială 
mascată, dar situaţia în care ne 
aflăm (geologic, tehnic, tehno
logic ele.) ne obligă să lucram 
cu mai multi salariaţi şi suntem 
conştienţi ca şomajul nu duce 
la nimic bun. 

lată de ce este imperios ne
cesar să cerem Guvernului, 
respectiv MlC, să-şi sisteze 
acţiunile nefaste şi să facă ime
diat un bilanţ al stadiului în 
care ne aflăm; pentru ca apoi, 
prinlr-o consultare 1ransparentă 
cu specialiştii, să se stabilească 
coordonatele şi etapele re
formei. 

Prin întocmirea acestui bi
lan\ trebuie să avem nişte 
răspunsuri explicite şi corecte 
la următoarele întrebări: 

I. Este justificată ştiintific şi 
operaţional scăderea drastică a 
producţiei în 1999 faţă de 
1989? 

2. S-au reevaluat rezervele 
de hidrocarburi pe investigaţii 
recente, cu echipamen1e per
fonnante? 

3. Ce se preconizează a se 
face pentru valorificarea a cir
ca 300 milioane tone recupe
rabile din zăcăminte în conser
vare, abandonate sau părăsire? 

4. Câ1e instalaţii de foraj şi 
echipamente speciale pe tipo
dimensiuni: 

- erau la I.O 1.1999? 
- s-au procurat în perioada 

'90-'99? 
- sunt performante la nivel 

mediu mondial azi? 
5. Cu cine şi cu ce s-a pre· 

văzut să se lucreze în Kazah
stan? 

6. Care socie1ăţi de renume 
mai exploatează în sistem des
chis? 

7. Câte din dotările tehnice 
existente corespund din punci 
de vedere al: 

• parametrilor tehnici? 

• securitilfii muncii? 
- eficienţei economice? 
8. Câle lucrări, operaţii sau 

produse se realizează pe bază 
de nonne 1ehnologice ISO? 

9. Care este gradul de folo-
sire a instalaţiilor şi u1ilajelor 
din do1are? 

I O. Cine beneficiază de 
cluburi, case de odihnii, ca
mine, procentual şi/sau nume
ric, pe obiective: 

- conductl.lori şi fan1iliile a-
ce tora; 

• lideri de sindical; 
- muncitori; 
• personal TESA • exclusiv 

conducere. 
I J. Ce eficienţă economică 

aduce reducerea de personal 
preconizală? 

12. Execuţia lucrărilor cu 
Ierţi nu generează o creşlere a 
cheltuielilor cu circa 40-50%? 

13. De ce SNP, societate de 
slat, lucrează cu SRL-uri şi SA, 
în timp ce GPS-urile n-au de 
lucru? 

14.C5.te cadre cu studii su
perioare sunt folosiie în schele, 
sucursale şi sediu pentru: 

• administraţie; 
- statistica; 
· coordonare şi asistentă teh· 

nică; 
• inginerie tehnologică; 
• cercetare şi proiectare lo

cală (tip uzinal)? 
15. De ce pentru creşterea 

productivităţii, pe seama re
ducerii de personal, nu se iau 
măsuri care nu produc şomaj? 

16. De ce în acelaşi scop nu 
se analizează predarea spitale
lor în reţeaua caselor de asi
gurări sociale sau a primăriilor 
locale, care sunt principalele 
beneficiare? 

I 7. De ce este permisă o 
fărâmiţareorganizatoricăexce
sivă, generatoare de cheltuieli 
neeconomice? 

18. Dececirca35% din pro
dusele pe!roliere realizate de 
SNP se desfac prin staţii Shell, 
AGIP, LUKOIL, Mol! etc., nu 
ar fi fost nonnal ca acesle finne 
să-şi desfacă propriile produse 
sau să vândă produsele SNP pe 
alle pieţe? 

Am convingerea că răspun
zând corect la aceste întrebări, 
concluzia nu poale fi alta decâl 
că reforma in SNP este 
greşitii şi că măsurile luate şi 
cele preconizate sunt inspirare 
după Dănilă-PJ'epeleac, Hagi 
Tudoseelc. 

Stimaţi colegi, SNP ges1io
neaza munca a zeci de 
generaţii, care au muncit cu 
modestie şi mari eforturi, pen
tru ca ţara să-şi valorifice "au
rul negru" precum şi "aurul 
cenuşiu", avem răspunderea şi 
datoria morală de a face la fel, 
ba chiar mai bine, că ştim şi 
vrem! 

Refonna în industria petro
l ului trebuie făculă de noi, 
zecile de mii de petrolişli, în 
noi, în conştiinţa noaslră. pen
tru noi şi ţară, acceplând orice 
aju1or prie1enesc şi onest 

Fie ca lnăliarea Domnului să 
ne lumineze, inclusiv pe 
guvernanţi, pentru ca să avem 
numai "Sărbălori fericite"! "Ul 
unum sint" la bine şi la rau. 

lng. Pomp/1/u Oinei 

SC FAUR SA, "urmaşa" 
concernului industrial de 
primă mărime europeană 
Uzinele "Mah1xa", a mar
cat recent - printr-un sim
pozion şi o expoziţie orga
nizată la clubul societăţii
împlinirea a 70 de ani de 
la construc~a primei loco
motive cu abur în 
România. Cu acest prilej au 
fost evocare istoricul 
fabrica\iei de locomotive în 
România, rolul Fabricii de 
Locomotive "Malaxa" în 
dezvoltarea sislemului de 
transport pe calea ferată din 
ţara noastră. 

Prima locomotivă "Ma
laxa" - tip 010 - după 
licenţa germană Borsig, cu 
îmbunătăţirile cerute de 
CFR - a intrat în fabricaţia 

de serie în noua Fabrică de 
Locomotive cu Abur, la 
dara de 20 septembrie 1928 
şi a fost livrată într-un ca
dru solemn, în ziua de 20 
decembrie 1928. 

Fabricaţia de locomotive 
a continuat într-un ritm 
susţinut, astfel că la 20 no
iembrie 1933, în plină criză 
economică, Uzinele "Ma
laxa" livrau de pe liniile de 
montaj locomotiva cu 
numărul 100! 
Până în anul 1949, când 

locomotivele cu abur au 
fost scoase din profilul 
Întreprinderii "23 August", 
s-au fabricat 519 locomo
tive cu abur, în opt tipuri 
constructive (seriile 
142000; 151001; 151002 
etc.). 

Univers ingineresc 
200 

Cea de a doua apariţie din luna mai 
a.c. a "Universului ingineresc" va purta 

numărul 200. AGIA şi redacţia îşi 
propun să marcheze acest frumos 
moment aniversar prin mai multe 

acţiuni, între care şi realizarea respec
tivului număr în 16 pagini, pentru a 
putea găzdui cât mai multe dintre 
mesajele ce ne vor fi adresate cu 

acest prilej. 
Ne-ar bucura, stimaţi cititori, să ştim 

ce au însemnat pentru dumneavoastră 
aceste 200 de "universuri", precum şi 
ce aşteptaţi - să zicem - de la urmă

toarele 200. 

Maxima de malis 
Astăzi, când ceva e lipsă, 
Spunem, sec, că "e-n eclipsă". 
Iar "eclipsa" cea mai mare 
Este cea de ... guvernare. 

Derogare 
"Programa naţională" 
Ne-o făcură guvernanţii 
Zicând "Yes" - ca figuranţii · 
Pe la ... Banca Mondială! 

Alexandru MiJrculescu 

l'"oplniile pubUcate în ziarul "Univers Inglnere,c" aparţin au
torilor şi nu reprezinta punctele de vedere ale vreunor partide, 
grupări sau formaţiuni politice. 
Conform art. 205-206 C.P„ întreaga răspundere juridică pen
tru conţinutul articolelor revine exclusiv autorilor acestora. 

Tipar: RH PRINTING S.R.L., 
Calea Plevnei nr. 114, sector 1, Bucureşti, Tel.: 637.24.70 1 

Locomo1iva din seria 
151001 - cea mai puter
nică din Europn anilor '40 
- a fos1 expusa şi premială 
la Târgul In1ernaţional de la 
Milano- Italia, din aprilie 
1940. 
Tradiţia a continuat. În 

perioada 1966-1990 s-au 
fabricat j346 locom01ive, 
din care 1640 pentru export, 
marca FAUR fiind apreci
ată în ţări din Europa, Afri
ca, Asia şi America de 
Nord. 

Acesla a fost trecu1ul. 
Prezentul sumbru al perioa
dei de tranziţie este evident 
Ce ne rezervă, însă. vii
torul? 

lng. Ion Rozanlde 
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